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روزنامه صبح ایران

معاون وزیر کشور دولت اصلاحات: 

رییس جمهوری متهم اصلی نیست

ابوالقاسم رئوفیان: 

کاخ برجام ویران نشده  است 

بقایی ۱۱ شهریور محاکمه می شود 

یک حقوقدان:

تشخیص ارجاع سوال از رییس جمهور 
به قوه قضاییه با مجلس است

علی صوفی فعال سیاسی اصلاح طلب : 

جواب های روحانی 
افکار عمومی را قانع نکرد 

یک عضو هیات علمی دانشگاه تهران گفت: برداشت 
رسانه ها از جلسه دیروز مجلس این است که در هر حال، 
قانع نشدن نمایندگان از پاسخ رییس جمهور به قوه 
قضاییه ارسال می شود، اما آیین نامه داخلی مجلس قید 
دارد که اگر موضوع مورد سوال نقض قانون یا استنکاف از 
قانون باشد به قوه قضاییه فرستاده می شود و تشخیص 

این موضوع با خود مجلس است.سید احمد حبیب نژاد 
در رابطه با جلسه امروز مجلس و  قانع نشدن نمایندگان 
از پاسخ های رییس جمهور به سوالاتشان، گفت: نظارت 
سیاسی قوه مقننه بر قوه مجریه یکی از مهمترین ارکان 
دموکراسی است و این پاسخگویی به نظارت رییس دولت 

در جمهوری اسلامی ایران در مقابل پارلمان...

علی صوفی، وزیر دولت اصلاحات بابیان اینکه رئیس جمهوری با یک ملاحظاتی به مجلس آمد، گفت: قانع نشدن 
نمایندگان مجلس رفتار سیاسی آنان بود. 

صوفی در واکنش به جلسه سؤال از رئیس جمهوری اظهار داشت: آقای روحانی با یک ملاحظاتی به مجلس آمد و 
پاسخ سؤالات نمایندگان مجلس را داد. به همین دلیل ایشان نتوانست افکار عمومی را قانع کند. قانع نشدن نمایندگان 

مجلس رفتار سیاسی آنان بود، اما در واقعیت جواب های روحانی افکار عمومی را قانع نکرد...
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مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: هنوز فرصت برای احیای دریاچه نمک و نجات 
آن از خشکی کامل وجود دارد، اما این مساله نیازمند مشارکت همه دستگاه های مسئول و 
تخصیص حقابه های دریاچه است. سید رضا موسوی روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگاران، 
افزود: یکی از مهمترین اقدام ها برای احیای دریاچه نمک، تخصیص حقابه های زیست محیطی 
و جلوگیری از برداشت بی رویه آب از اطراف دریاچه است که می تواند بستر آن را مرطوب نگاه 
دارد.وی بیان کرد: در سال های اخیر روند ورود روان آب ها به سطح دریاچه نمک به دلیل احداث 
سدها، حفرچاه های عمیق و فعالیت های عمرانی کاهش پیدا کرده است و با این روند، دریاچه به 
سمت خشکی پیش می رود.وی ادامه داد: درصورتی که دریاچه نمک خشک شود، بلند شدن 

گرد و خاک های نمکی آن، زندگی مردم در مناطق اطراف دریاچه را به خطر می اندازد و...

رئیس اداره عمران و بهسازی شهری اداره کل راه و شهرسازی استان قم معتقد است بافت 
تاریخی در قم محلی نیست بلکه وجهه ملی و بین المللی دارد.

فهمیه فتاحی زاده ظهر سه شنبه در نشست خبری با موضوع بازآفرینی پایدار شهری که در 
خانه تاریخی لاجوردی زاده در محله باغ پنبه برگزار شد با اشاره به وجود پنج نوع بافت ناکارآمد 
شهری در قم اظهار داشت: در مجموع حدود 65 درصد از جمعیت شهر قم در بافت ناکارآمد 
زندگی می کنند و حدود چهار هزار هکتار از 12 هزار هکتار جزو طبقات مختلف بافت ناکارآمد 
تقسیم بندی می شود.وی افزود: بافت های ناکارآمد شهری در قم، حدود 32 درصد از بافت 
ناخالص شهری و 70 درصد از بافت خالص و ساخته شده را تشکیل می دهند.رئیس اداره عمران 

و بهسازی شهری اداره کل راه و شهرسازی استان قم...

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم تشریح کرد:

راهکارهای احیاء و نجات 
دریاچه نمک 

رئیس اداره عمران و بهسازی شهری اداره کل راه و شهرسازی قم:

بافت تاریخی قم 
وجهه بین المللی دارد

یک مدرس حوزه  و دانشگاه  گفت :از همان ابتدا قرائن و شواهدی 
وجود داشت که سوال از رئیس جمهور، ریشه ای سیاسی دارد. لذا 
آنهایی که با اهداف و اغراض سیاسی موضوع سوال از رئیس جمهور 
را دنبال می کردند، قبل از هر پاسخ و بحثی تصمیم گرفتند تا قانع 
نشوند و به نظر می رسد جریان سوال از رئیس جمهور، پروژه ای با 
اهداف سیاسی باشد. لذا چنین تصمیمی از قبل گرفته شده بود و 

قرار هم نبود که چندان توجهی به پاسخ های رئیس جمهور شود...

عضو حزب اتحاد ملت ایران گفت: در شرایط موجود تضعیف 
دولت و شخص رییس جمهور بزرگترین خطای استراتژیکی است 
که می توان مرتکب شد. غلامرضا انصاری افزود: در وضعیتی که 
برنامه آمریکا فروپاشی نظام سیاسی جمهوری اسلامی است، جریان 
برانداز دنبال تغییر حکومت است و مسایل مالی و معیشتی مردم را 
تحت فشار قرار داده است برخورد مجلس با دولت روحانی تنها برای 

ایشان مساله ساز نخواهد شد...

آیت الله محسن غرویان:

سوال کنندگان تصمیم داشتند 
که قانع نشوند 

غلامرضا انصاری:

رادیکال ها خودشان باید 
پاسخگوی سوالات باشند 
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حادثه دی ماه ترامپ 
را به طمع انداخت

رییس جمهور در صحن مجلس:

نمایندگان تنها از یک پاسخ روحانی قانع  شدند

8

فرارسیدن عید غدیر خم را تبریک می گوئیم

که  امروز   : گفت  جمهوری  رییس 
دشمنان انقلاب اسلامی همزمان جنگ 
مردم  و  نظام  راعلیه  اقتصادی  و  روانی 
سازماندهی کرده اند با تأسی از فرهنگ 
انقلاب، قادر به عبور سریع  تر و کم  هزینه 

 تر از مقطع دشوار فعلی خواهیم بود. 
حسن  والمسلمین  حجت الاسلام 
روحانی عصر سه  شنبه در جلسه شورای 
از  تقدیر  فرهنگی، ضمن  انقلاب  عالی 
تلاش ها و تبریک هفته دولت به خانواده 
شریف  کارکنان  همه  و  دولت  بزرگ 
دستگاه اجرایی در نقاط مختلف کشور، 
افزود : دولت شأنی جز خدمتگزاری مردم 
ندارد و امیدواریم در این مقطع خطیر و 

در همان مسیر شهیدان رجایی و باهنر، 
وظایف انقلابی و ملی خود را به درستی 

انجام دهیم.
رییس جمهوری با تبریک اعیاد قربان 
و غدیر و نیز میلاد با سعادت حضرت امام 
هادی)ع( و گرامیداشت هفته دولت گفت 
: شهیدان رجایی و باهنر علاوه بر مدیریت 
و مبارزات انقلابی، الگوی ماندگار رعایت 
مدیریتی  عرصه  در  فرهنگ  و  اخلاق 

هستند.
رییس شورای عالی انقلاب فرهنگی با 
اشاره به اینکه نهضت اسلامی برآمده از 
تحولات فرهنگی در حوزه، دانشگاه، بازار 
و سطوح مختلف جامعه بود، تأکید کرد: 

اسلامی  انقلاب  دشمنان  که  هم  امروز 
همزمان جنگ روانی و جنگ اقتصادی 
را علیه نظام و مردم سازماندهی کرده اند، 
قادر خواهیم بود با تأسی از همان فرهنگ 
و  امید  آگاهی،  ارتقای  ضمن  انقلابی، 
مشارکت مردم، سریع  تر و کم هزینه  تر از 

مقطع سخت فعلی عبور کنیم.
را  ما  ملی  و  دینی  فرهنگ  روحانی 
گذشته  قرن های  در  هم  با  هماهنگ 
دانست و افزود: همین مسأله باعث شده تا 
فرهنگ عمومی ما برابر سایر فرهنگ ها و 

از جمله فرهنگ غربی مصون بماند.
رییس جمهوری درعین حال هرگونه 
شکاف میان فرهنگ رسمی و غیررسمی 

را تهدید قابل ملاحظه ای خواند که باید 
مورد توجه و برنامه  ریزی قرار گیرد.

رییس شورای عالی انقلاب فرهنگی 
در ادامه جلسه عضویت آقایان طهرانچی 
و حجت الاسلام قمی در شورا را تبریک و 
از زحمات حجت الاسلام خاموشی و رهبر 

در دوران عضویت شورا تشکر کرد.
دیگری  بخش  در  جمهوری  رییس 
ورزشکاران  موفقیت  خود  سخنان  از 
رنگارنگ  مدال های  کسب  و  کشورمان 
در بازی های آسیایی جاکارتا را تبریک 
و ضمن آرزوی موفقیت های بیشتر در 
ادامه رقابت ها، از مسئولان ورزش کشور 

و قهرمانان ورزشی قدردانی کرد. 

روحانی در جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی:

با تاسی از فرهنگ انقلاب ازاین مقطع دشوارعبور می کنیم 

یک فعال اصولگرا گفت نمایندگان 
سؤال  دقت  و  فکر  با  باید  مجلس 
کنند تا طوری حرف بزنند که بهانه 
دست دشمن ندهند. البته کاخ برجام 
ویران نشده است، بلکه تنها آمریکا از 
آن خارج شده است، اما اتحادیه اروپا 
همچنان بر آن باقی مانده است. ترامپ 
کیست که برجام با لگد او خراب شود؟

سیاسی  فعال  رئوفیان،  ابوالقاسم 
اصولگر با تأکید بر اینکه حضور حسن 
اسلامی  شورای  مجلس  در  روحانی 
وجود  با  گفت:  بود،  خوبی  فرصت 
امروز  جلسه  درباره  که  نگرانی هایی 
آقای  امروز  حضور  اما  داشت،  وجود 
بجای  اظهارات  و  صحن  در  روحانی 

ایشان کاملًا قابل قبول بود.
کرد  تأکید  همچنین  رئوفیان 
که ما نباید پنجه بر صورت یکدیگر 
باید صحبت و گفت وگو  بلکه  بزنیم، 

کنیم. مانند آنچه آقای روحانی گفتند 
و  کند  سؤال  دارد  حق  مجلس  که 
رئیس جمهوری نیز باید پاسخ بگوید 

که موردی ندارد.
به  واکنش  در  اصولگرا  فعال  این 
مجلس  نمایندگان  از  یکی  سؤال 
»این  پرسید  که  رئیس جمهوری  از 
کاخی که از برجام ساختید با یک لگد 
ترامپ خراب شد، حالا برای آن چه 
برنامه ای دارید؟« بیان کرد: این حرف 
از  ادبیات  این  با  که  نیست  قشنگی 
رئیس جمهوری سؤال شود. البته این 
حرف ایشان مرا به یاد یکی از سخنان 
امام )ره( انداخت، ایشان در سخنرانی 
درباره جنگ گفتند که »یک دیوانه 
آمده یک سنگ انداخته است و رفته.« 
ببینید که اقدامات صدام و دشمنان را 
چطور تحقیر کردند؟ ما نباید اقدامات 
آمریکا و ترامپ را بزرگنمایی کنیم که 

گویی آمریکا قدرت زیادی دارد. 
این فعال اصولگرا همچنین ادامه 
داد که نمایندگان مجلس باید با فکر 
حرف  طوری  تا  کنند  سؤال  دقت  و 
بزنند که بهانه دست دشمن ندهند. 
البته کاخ برجام ویران نشده است، بلکه 
است،  خارج شده  آن  از  آمریکا  تنها 
اما اتحادیه اروپا همچنان بر آن باقی 
مانده است. ترامپ کیست که برجام با 

لگد او خراب شود؟
رئوفیان همچنین تأکید کرد: حالا 
اینکه برخی نمایندگان دولت را متهم 
به خودشیفتگی می کنند و می گویند 
شما با کارشناسان مشورت نکرده اید، 
نظر  به  دارد؛  بیشتری  دقت  جای 
باید منصفانه تر عمل  نمایندگان  من 
می کردند چون ممکن بود توضیحات 
سؤالات،  به  رئیس جمهوری  کامل 

مجلس را قانع کند.

تربیت شده مکتب  روحانی   *
امام است

این فعال اصولگرا در پاسخ به این 
سؤال که ادبیات و برخورد احمدی نژاد 
است،  داشته  روحانی  با  تفاوتی  چه 
گفت: ادبیات احمدی نژاد یک ادبیات 
دیپلماتیک  آداب  از  به دور  و  لمپن 
است. او به دور از شأن مجلس سخن 
شده  تربیت  روحانی  اما  می گفت، 
برخی  هرچند  است  امام)ره(  مکتب 
نگران  ما  و  می شود  عصبانی  مواقع 
آن بودیم، اما ادبیات ایشان سنجیده 

و بجا است.
که  کرد  اضافه  پایان  در  رئوفیان 
ما به این آرامش، سعه صدر، متانت و 
احترامی که رئیس جمهوری در پاسخ 
به سؤال نمایندگان مجلس به خرج 

داد نیاز داریم.

ابوالقاسم رئوفیان: 

کاخ برجام ویران نشده  است 
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لاک دفاعی جواب نداد
سروش بامداد

نمایندگان مجلس شورای اسلامی از پاسخ های رییس جمهور روحانی به 4 
پرسش قانع نشدند و تنها در یک مورد )استمرار تحریم های بانکی( اعلام کردند که 
قانع شده اند.سؤالات حول 5 محور بود: »کنترل قاچاق، استمرار تحریم های بانکی، 
کاهش بیکاری، عبور از رکود اقتصادی و مقابله با افزایش شتابان نرخ ارز« و از این 
چهار فقره تنها بر سر موضوع دوم قانع شدند.رأی گیری دربارۀ قانع شدن یا نشدن 
در قبال پاسخ های رییس جمهوری تا پیش از سؤال از محمود احمدی نژاد رییس 
جمهور سابق، مرسوم نبود اما پس از آن که رییس جمهور سابق، پاسخ به سؤالات 
را به شوخی برگزار کرد و قضیه را جدی نگرفت نمایندگان با پیشنهاد علی مطهری 
برآن شدند که آیین نامه را تغییر دهند تا از آن پس در قبال هر یک از پاسخ ها رأی 
بگیرند و رییس جمهوری خود را موظف بداند با جدیت و به قصد قانع سازی پاسخ 
دهد.پس از آن به این صرافت هم افتادند تا یک بار دیگر نیز احمدی نژاد را به مجلس 
فراخوانند و این مرتبه با مکانیسم جدید عمل کنند اما مقام معظم رهبری فراخواندن 
دوبارۀ رییس جمهور وقت را به مصلحت ندانستند و قضیه منتفی شد. اکنون دقیقا 
روشن نیست پس از این چه خواهد شد و ارجاع به قوۀ قضاییه چه فرجامی خواهد 
داشت. اما چند نکته روشن شده است:اول این که سیاست لاک دفاعی جواب نداد. 
دو وزیر او را انداخته اند و اعلام کردند در چهار مورد از 5 مورد قانع نشده اند. آیا آقای 
روحانی همچنان می خواهد بگوید دست مخالفان را می بوسد و از این مرحله عبور می 
کنیم؟دوم: در بدبینانه ترین حالت، این قانع نشدن می تواند مقدمۀ استیضاح هم باشد. 
در نظر داشته باشیم در سؤال مربوط به افزایش شتابان نرخ ارز نیز تنها 68 نفر قانع 
شدند. یعنی حتی همۀ اعضای فراکسیون امید هم رأی موافق ندادند. رییس جمهور 
روحانی لحن آشتی جویانه به خود گرفت و در قبال عزل دو وزیر خشم نگرفت و گمان 
کرد در پاسخ به سؤالات، جبران خواهند کرد یا آن همه تأکید بر حفظ وحدت و پیام 
اتحاد را به منزلۀ ضرورت قانع شدن تلقی می کنند اما این خوش خیالی بود و با پاسخ 
مثبت رو به رو نشد. حالا روحانی تنهاتر از همیشه است. اصول گرایان رادیکال شمشیر 
را از رو بسته و ماه عسل با اصول گرایان میانه هم به پایان رسیده و اصلاح طلبان نیز 
از خود می پرسند چرا باید همۀ سرمایۀ اجتماعی خود را برای او هزینه کنیم در حالی 
که فارغ از موضوعات اقتصادی دربارۀ مسایل سیاسی و حقوق بشری هم ملاحظات 
فراوان دارد؟ اگر نجنبد چه بسا طرح استیضاح را هم آماده کنند و همۀ کاسه و کوزه 
ها را بر سر او بشکنند و در منگنه قرار دهند: از یک طرف تحریم های ترامپ و از طرف 
دیگر سوار شدن اصول گرایان بر موج مطالبات مردم. با این همه شاید قصور از خود او 
هم باشد چرا که اگر قدری صریح تر می بود با این دشواری رو به رو نمی شد. قریب 
40 سال قبل مهندس بازرگان نخست وزیر دولت موقت به طعنه گفت: »کاردی به 
دست من داده اند. اما تنها دستۀ آن در دست من است و تیغه در دست دیگران«. 
اگر دیروزحسن روحانی هم همین تمثیل را به کار می برد تا مردم بدانند چرا کارد 
دولت گاهی از بریدن باز می ماند چه اتفاقی می افتاد؟ ممکن بود باز هم نمایندگان 
قانع نشوند اما مردم قانع می شدند. روحانی اما ترجیح داد از موضع کلیت نظام سخن 
بگوید تا نمایندگان را به همراهی وادارد. مجلسیان اما اسیر این تکنیک نشدند و حالا 
او پس از دریافت 6 گل در بازی رفت ) دو فقره استیضاح و چهار فقره قانع نشدن( 
چاره ای ندارد جز این که برای بازی برگشت، تاکتیک خود را تغییر دهد. هم تاکتیک 

و هم چینش تیم را...

دولتی که الگویی ماندگار شد
شهادت  سالروز  هفتمین  و  سی  شهریور،  هشتم 
شهیدان رجایی و باهنر و ایام هفته دولت فرصتی است 
مغتنم برای تبیین زوایای پیدا و پنهان این حادثه مهم 
توطئه  و  نقشه  آن در سال60 که  از  قبل  و حوادث 
پیچیده دشمنان قسم خورده نظام مقدس اسلامی را 

آشکار ساخت، اگر نبود عنایت خداوندی و رهبری امام عظیم الشان و حضور آگاهانه 
و پشتیبانی همه جانبه ملت بزرگ ایران هر حادثه خیانت بار که به دست منافقین 
با پشتیبانی استکبار انجام می گرفت، می توانست نظام مقدس اسلامی را تا پرتگاه 
سقوط قطعی برساند باز خوانی این حوادث مهم از چند جنبه حائز اهمیت و قابل 
ذکر است.1. به لحاظ ماهیت انقلاب اسلامی و توطئه ها و نقشه های دشمنان نظام 
سلطه بر علیه نظام اسلامی و ملت ایران تمام شدنی نیست.2.باطل السحر نقشه ها 
و دشمنی ها، وحدت و همدلی ، آگاهی و شناخت از توطئه ها و خدمت جهادی، 
خالصانه و همه جانبه به مردم به عنوان ولی نعمتان و تبعیت از رهنمودهای حکیمانه 
ولی فقیه به عنوان سکاندار نظام مقدس اسلامی. 3.تجربه موفق دولت و ملت بزرگ 
ایران در دوران دفاع مقدس ،که علی رغم همه مشکلات ،دشمنی ها ، تحریم ها و ... 
با تمسک به الگوی فرهنگ ایثار و جهاد و مقاومت توانست سرافرازانه عبور کند اکسیر 
حیات بخشی است که بایستی همواره و در همه صحنه ها و عرصه های کارزار و 
پیکار با دشمنان به آن تمسک و توسل نمود. 4.دوران کوتاه و پر خیر و برکت دولت 
شهیدان والامقام رجایی و باهنر الگویی ماندگار برای همه خدمت گزاران در همه زمان 
ها در عرصه خدمت رسانی و انجام وظایف و مسئولیت ها قابل تمسک و بهره برداری 
است.  به لطف الهی مسئولان نظام مقدس جمهوری اسلامی که افتخار خدمت به 
مردم شریف و ولی نعمتان دارند، با انقلابی بودن و انقلابی ماندن و ایمان و خدمت 
خالصانه و با الهام از وصایای امام عظیم الشان)ره( و رهنمودهای حکیمانه رهبر فرزانه 
انقلاب اسلامی حضرت امام خامنه ای)مدظله العالی( و پشتوانه عظیم مردمی، بایستی 
با عزمی راسخ در جهت اعتلای نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران و خدمت به 
مردم که همانا بهترین شکل مبارزه با آمریکاست، تلاش کنند. مسئولان خدمتگزار در 
استان مقدس قم نیز که خدمت رسانی به زائران و مجاوران حرم مطهر کریمه اهل 
بیت)س( و مسجد مقدس جمکران را سرلوحه اعمال خود قرار داده و خدمت در این 
استان را در تراز آبروی نظام مقدس جمهوری اسلامی می دانند، وظیفه سنگینی در 
بعد استانی، ملی و جهانی دارند و مسلما طی این مسیر پویا که با تمسک به روحیه 
جهادی دوران حماسه و ایثار ، تا رسیدن به نقطه آرمانی، نیازمند همدلی و همراهی 
متقابل مردم ومسئولان می باشد. تقارن هفته دولت با ایام با سعادت دهه ولایت و 
اعیاد سعید قربان و غدیر را به همه خدمتگزاران تبریک و تهنیت و آرزوی توفیق روز 
افزون برای خدمت رسانی بششر و رفع مشکلات  با تمسک به سیره آقا امیر المومنین 
خواهان و خواستاریم و در این ایام و سالروز شهادت شهیدان والا مقام رجایی و باهنر  
یاد و خاطره شهیدان بخصوص شهدای عزیز دستگاه های دولتی را گرامی داشته و به 

ارواح طیبه آنان درود می فرستیم.
* مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم

ایرادات حقوقی ارجاع سوال از 
رییس  جمهوربه قوه قضاییه

بر اساس قانون، هیئت رئیسه مجلس باید تشخیص 
دهد که سؤال از رئیس جمهور به قوه قضاییه ارجاع داده 
شود یا این روند طی نشود.رئیس جمهور برای پاسخ گویی 
به سؤالات نمایندگان به مجلس شورای اسلامی رفت تا در 

مورد سؤالات نمایندگان پاسخ گو باشد. نمایندگان در 4 سؤال از پاسخ های رئیس جمهور 
قانع نشدند. به نظر می رسد در مرحله بعد اتفاق خاصی نخواهد افتاد، زیرا در قانون 
اساسی و همین طور در آیین نامه داخلی مجلس در این مورد با توجه به اوصاف آن 
پیش بینی خاصی نشده است، زیرا در اصلاحات قانون اساسی پیش بینی  شده که اگر پس 
از رسیدگی به سؤال از رئیس جمهور در مجلس مواردی مربوط به نقض قانون یا خودداری 
از انجام وظایف قانونی به رئیس جمهور منتسب شود ،آن گاه پرونده به قوه قضاییه ارسال 
خواهد شد. اما در جلسه ای که برای طرح سؤال از رئیس جمهور در مجلس تشکیل شد و 
ناظر آن بودیم مواردی از این قبیل مطرح نشد و مقداری سؤال و ابهام در مورد عملکردها و 
برنامه های دولت مطرح بود که رئیس جمهور به آن پاسخ دادند، اما در 4 مورد از سؤال های 
مدنظر نمایندگان مجلس پاسخ های حسن روحانی مقبول نمایندگان نشد.در شرایطی 
که نمایندگان از پاسخ های رئیس جمهور قانع نشوند اقدام خاصی صورت نخواهد گرفت و 
صرفاً باید از این  پس وزرای مربوطه در دولت روشن گری بیشتری در جهت رفع ابهامات و 
اشکالات در قبال نمایندگان محترم مجلس انجام دهند. بدیهی است ممکن است مرحله 
بعدی سؤال از رئیس جمهوری توسط نمایندگان احیاناً بحث و موضوع استیضاح مطرح 
شود که مقوله دیگر با تشریفات قانونی دیگر محسوب می شود و به طرح سؤال کنونی 
از رئیس جمهور مربوط نمی شود.ضمانت اجرایی که در مورد سؤال از وزرا وجود دارد، در 
مورد رئیس جمهور موجود نیست، زیرا به موجب ماده 1۹5 اصلاحی آیین نامه داخلی 
مجلس چنان چه در هر دوره مجلس 3 بار با رأی اکثریت نمایندگان حاضر سؤالات 
نمایندگان از هر وزیر وارد تشخیص داده شود، طرح استیضاح وزیر در صورت رعایت 
مفاد اصل 8۹ قانون اساسی و آیین نامه داخلی مجلس در دستور کار مجلس قرار خواهد 
گرفت، حال آن که استیضاح رئیس جمهور موضوع بند دوم اصل 8۹ قانون اساسی است 
و فرایند دیگری دارد و برای پذیرش آن و ترتب آثار آن اکثریت دوسوم کل نمایندگان 
لازم است. در سؤال از آقای روحانی مطرح بود قاعدتاً تا آنجا که بنده می توانم تشخیص 
دهم بحث کیفری نداشت، لذا ارسال آن به قوه قضاییه قاعدتاً مطرح نخواهد بود. بر اساس 
قانون، هیئت رئیسه مجلس باید تشخیص دهد که سؤال از رئیس جمهور به قوه قضاییه 

ارجاع داده شود یا این روند طی نشود.                                            * حقوقدان

معاون وزیر کشور دولت اصلاحات: 

رییس جمهوری متهم اصلی نیست 
معاون وزیر کشور دولت اصلاحات گفت: نمایندگان مجلس اگر عقبه جریان ها 
را خوب بررسی کنند، می توانند متهم را جای دیگری پیدا کنند و آسیب تضعیف 
رییس جمهوری و دولت بیش از آن که متوجه جریان های سیاسی باشد به جامعه 

ضربه می زند. 
»اشرف بروجردی« فعال سیاسی و رییس سازمان اسناد و کتابخانه ملی ایران ایرنا 
درباره سوال نمایندگان از رییس جمهوری اظهارداشت: در شرایطی که مردم در حال 
طی کردن شرایط سخت و دچار التهاب هستند و جامعه به صورت مرتب توسط 
عوامل خارجی و بخشی از عوامل داخلی مورد هجمه قرار می گیرد ما باید از وارد 
شدن آسیب بیشتر به مردم جلوگیری کنیم.وی افزود: جامعه را بایدبه سمت آرامش و 
ایجاد شرایط بهتر پیش ببریم. این می تواند خواسته همه کسانی باشد که علاقمند به 
رشد و ماندگاری کشور و نظام جمهوری اسلامی ایران هستند. معاون اجتماعی وزیر 
کشور دولت اصلاحات تصریح کرد: هر تحرک و اقدامی در راستای افزایش این آسیب 
ها مطلوب نیست.بروجردی تاکید کرد: اقدام 82 نماینده در طرح سوال از رییس 
جمهوری و قانع نشدن از پرسش های او، در حالی است که آنها به واسطه اطلاعاتی 
که به دست می آوردند بهتر از هر کسی می دانند که لبه تیز حمله متوجه رییس 
جمهوری می شود، ولی وی متهم اصلی نیست. وی یادآور شد: عوامل بیرونی، داخلی 
و شرایط قبل از حضور این دولت همه در به وجود آمدن شرایط کنونی جامعه تاثیر 
داشته اند. این فعال سیاسی خاطرنشان کرد: اگر بخواهیم جامعه را امیدوار کنیم و به 
سمت همدلی بیشتر برای حل مشکلات و ایجاد شرایط بهتر پیش ببریم، بهتر بود به 
جای سوال از رییس جمهوری به تشریح خدمات انجام شده می پرداختیم. بروجردی 
ادامه داد: حتی نمایندگان مجلس باید برای بهتر شدن شرایط حوزه های انتخابیه 
خود تلاش کنند، نه اینکه بذر ناامیدی بین مردم پاشیده شود و مردم احساس کنند 
هم دست و هم پشتشان خالی است و کسی به مشکلات آنها رسیدگی نمی کند.

وی درباره توضیحات امروز رییس جمهوری در مجلس خاطرنشان کرد: دکتر روحانی 
نخواست شرایط را ملتهب کند و خیلی آرام از کنار مسائل گذشت. وی تصریح کرد: 
نمی خواهم بگویم دولت هیچ خطایی ندارد، هر دولتی مصون از اشتباه نیست اما این 
که همه حملات را متوجه رییس جمهوری کنیم، جفا به عملکرد دولت در این مقطع 
زمانی است.معاون وزیر کشور دولت اصلاحات یادآور شد: ما در عرصه بین الملل و 
داخلی شرایط ویژه ای داریم، بسیاری از زمان کار آمدن دولت روحانی همواره ندا 
می دادند و بازگو می کردند که این دولت نباید ماندگار شود. بروجردی، آسیب های 
تضعیف دولت را متوجه جامعه اسلامی ایران دانست و افزود: اثرات چنین شیوه هایی 
بر آحاد مردم است و نه جناح های سیاسی. به همین دلیل نمایندگان باید درباره نوع 

سوالات و مسائلی که در مجلس مطرح می کنند، تامل بیشتری داشته باشند. 

دبیرکل حزب توسعه ملی: 

دیواری کوتاه تر از رئیس جمهوری پیدا نکردند 
دبیرکل حزب توسعه ملی ایران اسلامی در واکنش به قانع نشدن نمایندگان از 
پاسخهای رئیس جمهوری گفت: نمایندگان چون نمی توانند از نهادهایی که نقشی 

در اداره مملکت دارند سوال کنند، دیواری کوتاه تر از رئیس جمهوری پیدا نکردند. 
»صادق نوروزی« دبیرکل حزب توسعه ملی ایران اسلامی در خصوص پاسخ های 
رئیس جمهوری به سوال های نمایندگان گفت: همانطوری که رئیس جمهوری امروز 
گفت »معصوم نیستیم و اشتباهاتی داشته ایم« دولت در اجرای وظایف خود ضعف 
های داشته است اما مشکل اصلی این است که سیاست واحدی بر کشور حاکم نیست 
و دولت پنهان کار خودش را می کند. همین امر باعث شده است که در سیاست 
داخلی و خارجی یک سیاست واحدی حاکم نباشد. همچنانکه در سیاست خارجی، 
تصمیم گیر اصلی وزارت امور خارجه نیست در اقتصاد نیز بیشتر منابع مالی به جای 
دولت، دست کسانی است که می توانند در اقتصاد ایران تاثیرگذار باشند. دبیرکل 
حزب توسعه ملی ایران اسلامی اظهار داشت: انتظار می رفت حسن روحانی در جمع 
نمایندگان پیرامون محدودیت اختیارات خود حرف بزند و بگوید اختیاراتی برای حل 
مشکلات را ندارم ولی برای بالا نرفتن تنش های جناحی تلاش کرد میان جناح 
ها برای حل مشکلات مملکت همبستگی ایجاد کند.نوروزی خاطرنشان کرد: رئیس 
جمهوری می توانست در مجلس شفاف تر سخن بگوید اما روحانی در پی ایجاد 
آرامش و دوری از تنش بود این درحالی است که طرف مقابل نمی خواهد آرامشی 
شکل بگیرد. در این اوضاع هر نهادی سعی می کند خودش را تبرئه کند. مجلس هم 
سعی کرد گلیمش را بیرون بکشد. رئیس جمهوری شاید در مراحل بعد مجبور شود 
از موضع دیگر برخورد کند.نوروزی با بیان اینکه تضعیف دولت به ضرر نظام و مملکت 
است و مردم می دانند این اختلافات مشکلات آنها را حل نمی کند، افزود: با قانع نشدن 
نمایندگان طبق قانون موضوع به قوه قضاییه ارجاع می شود، باتوجه به اینکه مقام معظم 

رهبری ادامه تنش را به مصلحت نمی داند نتیجه مشمول مروزمان می شود.

محمود واعظی: 

دولت با شفافیت به مقابله با 
رانت اطلاعاتی پرداخته است 

رئیس دفتر رئیس جمهوری اسلامی ایران با اشاره به تلاش دولت برای عدم 
دسترسی عده ای به رانت اطلاعاتی گفت: دولت دوازدهم با سرلوحه قرار دادن شفافیت 

به مقابله با دسترسی برخی به رانت های اطلاعاتی پرداخته است. 
محمود واعظی که در یک برنامه تلویزیونی سخن می گفت، اظهار کرد: اعضای 
دولت با درک این مساله که شرایط برای بسیاری از مردم سخت شده در تلاش برای 
یافتن راه حل هستندو این در حالی است که جنگ شدید روانی نیز علیه کشورمان به 
راه افتاده است.وی یادآور شد: میزان نقدینگی در میان مردم بالا رفته است و دولت و 
فعالان اقتصادی باید فضایی برای استفاده درست از آن پدید بیاورند.رییس دفتر رییس 
جمهوری تاکید کرد: نقدینگی باید به بورس و تولید هدایت شود تا شغل ایجاد کند 
و خسارت وارد نکند و اگر نقدینگی به سمت دلالی برود خسارت بار می شود.واعظی 
تصریح کرد: این دولت، دولت بگیر و ببند نیست اما لازم است برای برخورد با برخی 
کارها که به مردم فشار می آورد نظارت و سخت گیری را بیشتر کنیم. وی گفت: فضای 
مجازی شفافیتی را در کشور پدید آورده است که ما در دولت از آن استقبال می کنیم؛ 
به عنوان نمونه سازمان امور استخدامی اقدام کرده و حقوق و دستمزد کارکنان خود را 

روی وب سایت منتشر می کند.

سخنگوی هیات رییسه مجلس: 

سوال از رییس جمهوری 
فعلا به قوه قضاییه ارجاع نمی شود 

سخنگوی هیات رییسه مجلس گفت: چهار سوال از رییس جمهوری که نمایندگان 
قانع نشدند، فعلا به قوه قضاییه ارجاع نمی شود و ارسال آن منوط به جمع بندی و 

نظر حقوقی مجلس است. 
»بهروز نعمتی« در پاسخ به سوالی درباره این که آیا سوال از رییس جمهوری به 
قوه قضاییه ارجاع می شود، افزود: در تبصره ماده 213 آیین نامه آمده است درصورتی 
که نمایندگان مجلس از پاسخ های رییس جمهوری درباره پاسخ های مطروحه قانع 
نشدند اگر موضوع مربوط به نقض یا استنکاف از قانون باشد به قوه قضاییه ارجاع 
می شود.وی با بیان این که هنوز بحث قوه قضاییه مطرح نیست، یادآور شد: معاونت 
تقنینی و حقوقدانان و کمیسیون حقوقی مجلس شورای اسلامی باید تطابق های لازم 
با قوانین مختلف را بدهند تا مشخص شود آیا تخلف یا استنکافی صورت گرفته است.

سخنگوی هیات رییسه مجلس ادامه داد: به احتمال زیاد کمیته ویژه ای در مجلس 
برای بررسی این موضوع تشکیل می شود.نعمتی تصریح کرد: قوانینی همچون برنامه 
توسعه، کسب وکار، مبارزه با قاچاق کالا و ارز و مواردی دیگر باید بررسی و تطبیق 
داده شود و بعد جمع بندی به هیات رییسه ارائه شود، در صورتی که هیات رییسه 
به جمع بندی رسید آن را موضوع به قوه قضاییه ارجاع می شود.وی افزود: ارجاع 
سوال رییس جمهوری به قوه قضاییه منوط به نظر و جمع بندی حقوقی مجلس 
شورای اسلامی و هیات رییسه است، از امروز نمایندگان سوال کننده و حقوقدانان باید 
نظراتشان را به هیات رییسه بدهند تا تطابق های لازم صورت گیرد.سخنگوی هیات 
رییسه مجلس گفت: اگر نظر آن بود در هر یک از سوالات از قانون استنکاف شده و یا 

قانون نقض شده باشد آنگاه سوال به قوه قضاییه می رود.

معاون حقوقی رئیس جمهوری: 

تسهیل دسترسی مردم 
به قوانین کشوری ضروری است 

معاون حقوقی رئیس جمهوری گفت: با این فرض که پس از 15 روز از تصویب 
یک قانون، همه مردم آن را می دانند، مطابق با واقعیت نیست؛ بنابراین ضروری است 

دسترسی مردم به قوانین و مقررات کشور تسهیل شود. 
لعیا جنیدی روز سه شنبه در مراسم رونمایی پایگاه اطلاع رسانی قوانین و مقررات 
کشور ضمن گرامیداشت هفته دولت، افزود: با رونمایی از این پایگاه، دسترسی مردم به 
قوانین و مقررات را تسهیل کردیم و این اقدام در راستای حاکمیت قانون است تا مردم 

به قوانین و مقررات، مصوبات و لوایح به سهولت دسترسی داشته باشند.

تاریخ  این که  بیان  با  رییس جمهور 
تغییر شرایط کشور 5 دی ۹6 بود، گفت: 
طمع  به  را  ترامپ  آقای  دی ماه  حادثه 
انداخت تا که او در اواخر دی ماه اعلام کند 

من در برجام نمی مانم.
حسن  والمسلمین  حجت الاسلام 
روحانی  رییس جمهور، صبح سه شنبه  
به سوالات  پاسخگویی  ادامه جلسه  در 
در  اسلامی  شورای  مجلس  نمایندگان 
ازسوی  شده  مطرح  ابهامات  به  پاسخ 
مجتبی ذوالنوری نماینده مردم قم، اظهار 
کرد: لازم می دانم از همه نمایندگانی که 
طرح سوال را امضاء کرده اند و آنهایی که 
امروز پشت تریبون مجلس حضور یافتند 
و نکاتی را مطرح کردند که باید به آنها 
داده شود سپاسگزاری کنم. وی  پاسخ 
همچنین از وزرای مربوطه کابینه دولت 
پنج  زمینه ی  در  که  کرد  درخواست 
پرسش نمایندگان مجلس و نکاتی که 
توضیحات  شد  مطرح  آنها  طرح  حین 
لازم را به نمایندگان مجلس و مردم ارائه 
دهند. رییس جمهوری در ادامه با طرح 
این پرسش که نکته اساسی شرایط امروز 
کشور این است که وضعیت کشور چرا 
اینگونه شد، خاطر نشان کرد: کشوری که 
در حال حرکت در مسیر کاملا آرام بود 
و زمانی هم که ترامپ روی کار آمده بود 
و به منطقه خلیج فارس سفر کرده بود، 
مردم در ایام انتخابات ریاست جمهوری 
حماسه ای بزرگ آفریدند و ضربه محکمی 
به او و کشورهای کوچکی که دور او جمع 
شده بودند زدند، اما چه شد که جو یک 
مرتبه تغییر کرد.روحانی با بیان این که 
تاریخ این تغییر پنجم دی ماه سال 13۹6 
است، ادامه داد: هر کس تاریخ دیگری 
برای این تغییر اعلام کند به اعتقاد من 
آدرس غلطی به مردم داده است. پنجم 
دی ماه سال 13۹6 بود که مردم ناگهان 
دیدند عده ای در خیابان ها آمده اند و شعار 
می دهند و این شعارها کم کم تبدیل به 
شعارهایی هنجارشکنانه و غیرقابل قبول 
برای همه شد.وی با بیان این که در این 
خاطر  شدند،  حیرت  دچار  مردم  زمان 
نشان کرد: درست است که بعد از آن مردم 
در راهپیمایی های خود پاسخ قاطع به این 
شعارها دادند، اما در عین حال این حادثه 
یک حادثه کم نظیری بود و در سال های 
گذشته ما چنین حادثه ای نداشتیم. حادثه 
دی ماه آقای ترامپ را به طمع انداخت تا 
که او در اواخر دی ماه اعلام کند من در 
برجام نمی مانم مگر آنکه اروپا و دیگران 
با من راجع به منطقه و مساله ی موشک 
همراه شوند و اگر همراه نشوند یکجانبه 
از برجام خارج می شوم.رییس جمهوری 
گفت: بعد از این تهدید مشاهده می کنیم 
که با آن ناآرامی های داخل و تهدیدات 

بیرون مردم نگران شدند.

آسیاب دشمن  به  آب  فیضیه   *
می ریزد

تخریب  این که  بر  تاکید  با  روحانی 
بدانید  کرد:  اظهار  می آورد،  خرابی 
سمت  به  را  مردم  زندگی  سیاه نمایی 
سیاهی می برد؛ فقط کلام، اجتماع و شعار 
در گوشه و کنار نیست؛ البته اگر شعارها 
روحانی  حسن  علیه  فردی  علیه  فقط 
باشد اهمیتی ندارد، چرا که او یک نوکر از 
نوکران مردم و یکی از سربازان است، من 
دلم برای اینها نمی سوزد؛ من اگر تهدید 
به ترور شوم برایم مهم نیست بلکه آرزوی 
همه ماست که این آینده را داشته باشیم، 
اما در عین حال چه شد که عده ای جرات 
کردند که رییس جمهور ملت را تهدید 
به مرگ کند. وی با بیان این که علت این 
تهدید آن بود که به غلط احساس کردند 
بین قوای مختلف فاصله است، ادامه داد: 
یکپارچه داشته  اتحاد  و  ما وحدت  اگر 
به  تبدیل  انقلاب  مرکز  فیضیه  باشیم، 
جایی نمی شود که عده ای آب به آسیاب 
دشمن بریزند؛ ما باید با هم متحد شویم 
و همه دست به دست هم دهیم و همه 
پشت سر رهبری حرکت کنیم.رییس 
جمهوری خطاب به نمایندگان مجلس 
می گویند  شما  گفت:  اسلامی  شورای 
که چرا قیمت ارز بالا رفت و چرا همه 
جای برجام اجرا نشد؛ ما قبول داریم که 
انجام داده  طرف ما در برجام تخلفاتی 
به ویژه آمریکایی ها و هیچ شکی در این 
زمینه نداریم و این موضوع را بارها اعلام 
کرده ایم، اما بیاییم همه منصفانه قضاوت 
امروز  دیگر  بود  هیچ  برجام  اگر  کنیم؛ 
چه غصه ای داریم و چه مشکلی وجود 
دارد؟ عدم که ترس ندارد.روحانی ادامه 
داد: برخی از نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی گفته اند که هیچ شرکتی بعد از 
برجام به ایران نیامده است؛ پس چرا امروز 
به دنبال علت خروج آنها هستید؟ شما که 
می گویید هیچ هواپیمایی به کشور نیامده 
و تنها هواپیمای کاغذی وارد کشور شده 
است؛ حالا چرا می گویید هواپیما به کشور 
نمی آید. این نمایندگان اعلام کردند که 

چرا برجام هیچ رابطی بانکی را درست 
نکرد و حتی وقتی اعلام کردیم سوئیفت 
برقرار شده ناچار شدیم خبرنگاران را به 
بانک مرکزی ببریم و آنها با چشم خود از 
این موضوع مطمئن شوند.وی خاطر نشان 
کرد: حتی فردی که متخصص امور بانکی 
بود اعلام کرده بود که هر اتفاقی بیفتد 
اما  شود،  متصل  سوئیفت  ندارد  امکان 
این اتفاق افتاد.رییس جمهوری همچنین 
شورای  مجلس  نمایندگان  به  خطاب 
اسلامی، اظهار کرد: شما می گویید آیا در 
برجام به 100 درصد اهداف رسیده ایم؟ 
من به شما می گویم در برخی زمینه ها 
به 100 درصد اهداف دست یافته ایم و 
در برخی زمینه ها به کمتر از این میزان 
دست یافتیم، اما در بسیاری از زمینه ها 
یافته ایم. دست  اهداف  درصد  به 100 

روحانی گفت: PMD موضوعی بود که 
از محالات  تمام کارشناسان می گفتند 
اما  کنیم،  حل  را  آن  بتوانیم  که  است 
موضوع PMD حل و تمام شده است. 
قطعنامه ها علیه ایران تمام شده است و 
تحریم های نظامی بلندمدت تبدیل به 
تحریم های پنج ساله شد و 2.5 سال دیگر 
این تحریم ها تمام می شود.وی ادامه داد: 
بسیاری  اقتصادی گام های  زمینه ی  در 
برداشته شد اگرچه گام هایی نیز برداشته 
بود. آمریکا  تخلفات  از  عمدتا  که  نشد 

رییس جمهوری تصریح کرد: مردم باید 
نسبت به آینده خود آرامش داشته باشند. 
برخی از نمایندگان می فرمایند وضعیت 
زندگی مردم مطلوب نیست و آنها ناراحت 
هستند؛ این حرف کاملا درست است اما 
من از آنها می پرسم که دولت یازدهم برای 
رفاه مردم کاری نکرده است؟ آیا اگر تورم 
در مجموع حدود  در طول چهار سال 
شصت و چند درصد شد حقوق کارمندان 
متناسب افزایش پیدا نکرد.رئیس جمهور 
در ادامه گفت: من می خواهم در اینجا 
بسیار  نمایندگان  و  ایران  ملت  محضر 
عزیز عرض کنم در انتخابات ۹2 و ۹6 
است.  اعتدال  راه  راه من  که  دادم  قول 
ملت ایران با تندروی به جایی نمی رسد. 
چه تندروی از سمت راست باشد و چه 

چپ. راهی جز اعتدال و دوستی نداریم. 
اشکالی ندارد مخالف دولت باشیم. اما برای 
منافع ملی باید کنار هم باشیم.وی با انتقاد 
از کسانی که از طریق تریبون ها شرایط 
را بحرانی نشان می دهند، گفت: پشت 
تریبون ها نگویید دچار بحران شده ایم والله 
دچار بحران نیستیم ما در مرحله آسیب 
هستیم و برخی مواقع مورد تهدید قرار 
می گیریم اما دچار بحران نیستیم همه 
مواردی که در سوالات گفتید بی مشکل 

نیست. اما با همکاری هم حل می شود.
رئیس جمهور تاکید کرد: من به شما 
و ملت قول می دهم هیچ کاری بدون نظر 
جمعی انجام ندهم. در موضوعاتی نظر صد 
در صدی داشتم اما وقتی وارد جلسات 
شدم و نظرات مختلف را دیدم نظر جمع 

را قبول کردم.
* راهی جز وحدت و اتحاد برای 

رسیدن به اهداف کشور نداریم 
مردم  گفت:  راستا  همین  در  وی 
خارجی  تهدیدات  و  تحریم،  آمریکا،  از 
نمی ترسند مردم از دعوای بین خودمان 
می ترسند. اگر متعهد باشیم و تمام گروه ها، 
احزاب و نمایندگان و قوا دست در دست 
هم بدهیم مشکلات و معضلات مردم حل 
می شود.رئیس جمهور با اشاره به دستور 
مقام معظم رهبری برای تشکیل شورای 
هماهنگی اقتصاد میان سه قوا گفت: یکی 
از علائم تشکیل این شورا این بود که  
نشان داده شود هر سه قوه با هم تصمیم 
می گیرند. شما برای دلسوزی سوال کردید 
و من برای وظیفه جواب دادم. اگر نتیجه 
جلسه امروز این باشد که همدلی ما بیشتر 
شود اتفاق خوبی افتاده است که در 40 
رسیده  بلوغ  به  انقلاب  انقلاب،  سالگی 
و اگر اختلافی هم هست برادرانه حرف 
می زنید و جواب می شنوید. این بالاترین 
هدیه در هفته دولت به مردم ایران است.

وی با بیان اینکه راهی جز وحدت و اتحاد 
نداریم  کشور  اهداف  به  رسیدن  برای 
گفت: مردم باید بدانند دولت برای متعادل 
شدن قیمت ها تلاش می کند. ما ذخایر 
صادرات  می بریم  بالا  را  خودمان  ارزی 
غیر نفتی و غیر میعانات گازی ما 1۹ 
درصد افزایش پیدا کرده است. ما ذخایر 
ارزی  را در بانک مرکزی و بانکهای دنیا 
ذخیره می کنیم. کار احتیاطی می کنیم. 
این احتیاط دولت است؛ وگرنه به رئیس 
بانک مرکزی می گفتم مثل پارسال عمل 
کند و طی دو هفته قیمت ارز به قیمت 
اما ما حق نداریم به  پارسال می رسید. 
ذخایر دست بزنیم. می توانیم طلا وارد بازار 
کنیم اما تا جایی که دستمان باز باشد باید 
این کارانجام گیرد چرا که طلا پشتوانه 
اسکناس است.روحانی در پایان با تشکر 
از رئیس  و نمایندگان مجلس تاکید کرد:  

باید در مسیر تعادل حرکت کنیم.

یک مدرس حوزه  و دانشگاه  گفت :از همان ابتدا قرائن و شواهدی وجود داشت که 
سوال از رئیس جمهور، ریشه ای سیاسی دارد. لذا آنهایی که با اهداف و اغراض سیاسی 
موضوع سوال از رئیس جمهور را دنبال می کردند، قبل از هر پاسخ و بحثی تصمیم گرفتند 
تا قانع نشوند و به نظر می رسد جریان سوال از رئیس جمهور، پروژه ای با اهداف سیاسی 
باشد. لذا چنین تصمیمی از قبل گرفته شده بود و قرار هم نبود که چندان توجهی به 

پاسخ های رئیس جمهور شود.
آیت الله محسن غرویان  اظهارداشت :برخی بنای کار خود را بر قانع نشدن گذاشتند. 
از این رو، باید دید که سیر مسأله به کجا منتهی می شود و زعمای قوم آن را چگونه 
پیگیری خواهند کرد. در این شرایط کشور، پروژه سوال از رئیس جمهور در جهت خواست 
دشمنان نظام جمهوری اسلامی است. زیرا تنها آنها به دنبال اختلاف و کشمکش میان 

قوای سه گانه کشور هستند. لذا دنبال کردن چنین پروژه ای به هیچ وجه به صلاح 
مملکت نیست.این مدرس حوزه علمیه قم بیان کرد: ما در علم اصول و در بحث های 
فقهی و اصولی، مبحثی با عنوان حکومت و ورود داریم. فکر می کنم این مبحث، ارتباط 
مستقیمی دارد با جمله ای از فرمایشات مقام معظم رهبری که فرمودند؛»این دولت باید تا 
آخر وقت مقرر خودش ادامه پیدا کرده و به کار خودش ادامه دهد.« لذا این جمله رهبری 

بر بحث های مجلس، حکومت و ورود پیدا می کند.
وی در پایان گفت: به نظر من، در این مقطع اصلًا جای سوال از رئیس جمهور نبود و با 
آن جمله رهبری، باید به وقت دیگری موکول می شد. بنابراین، تحرکاتی که تحت پروژه 
ای به نام استیضاح انجام می شود، برخلاف منویات مقام معظم رهبری است و این پروژه 

باید هر چه سریعتر از طرف یک مقام بالا متوقف شود.

رییس جمهور در صحن مجلس:

حادثه دی ماه ترامپ را به طمع انداخت 

آیت الله محسن غرویان:

سوال کنندگان تصمیم داشتند که قانع نشوند 

اخبــار سرمقاله

یادداشت)۱(

یادداشت)2(

عضو حزب اتحاد ملت ایران گفت: در شرایط موجود 
تضعیف دولت و شخص رییس جمهور بزرگترین خطای 

استراتژیکی است که می توان مرتکب شد. 
غلامرضا انصاری افزود: در وضعیتی که برنامه آمریکا 
فروپاشی نظام سیاسی جمهوری اسلامی است، جریان 
برانداز دنبال تغییر حکومت است و مسایل مالی و معیشتی 
مردم را تحت فشار قرار داده است برخورد مجلس با دولت 
روحانی تنها برای ایشان مساله ساز نخواهد شد، بلکه کل 

نظام سیاسی را به چالش خواهد کشید.
او ادامه داد: لازم است عقلای قوم دور هم بنشینند 
و برای مهار تندروهایی که خود به وجود آورنده بخش 
المللی  بین  و  اقتصادی  موجود  مشکلات  از  اعظمی 

جمهوری اسلامی ایران هستند، اقدام کنند.
انصاری گفت: این افراد که با اقدامات رادیکال خود 
کشور را به این حال و روز انداخته اند امروز از موضع 
طلبکارانه همان چیزهایی را از رییس جمهور پرسیدند که 

خود باید پاسخگویش باشند.
او افزود: برای عبور از وضعیت خطرناک و تهدید آمیز 

بین المللی و داخلی باید عجالتا رقابت های سیاسی را به 
کناری نهاد تا بتوان از این بحرانها عبور کرد.

انصاری تصریح کرد: روحانی امروز نمی توانست به 
خاطر امنیت ملی بسیاری از مطالب را بیان کند و مجبور 

شد بسیاری مسائل را به طور سربسته بگوید.
او تصریح کرد: الان ممکن است کار به قوه قضاییه 
بکشد که در این وضعیت تنها بر بحران ها می افزاید یا 
اینکه به قوه قضاییه نکشد که باز این سوال پیش می آید 

چرا اصلا این سوالات در صحن علنی مطرح شد؟
* پاسخ رئیس جمهوری به نمایندگان محترمانه 

و مستدل بود 
یک فعال اصولگرا نیز  در گفت پاسخ رئیس جمهوری 
کاملًا  اسلامی  شورای  مجلس  نمایندگان  سؤالات  به 
مستدل و محترمانه بود، هرچند نمایندگان از چهار مورد 
این پاسخ ها، قانع نشدند که این نظر نمایندگان مجلس 
است. ناصر ایمانی، فعال سیاسی اصولگرا ضمن تأکید بر 
اینکه حضور احمدی نژاد در مجلس با روحانی قابل مقایسه 
نیست، گفت: آقای احمدی نژاد سؤالات نمایندگان را با 

شوخی و تمسخر پاسخ می دادند و در واقع هیچ استدلالی 
برای پاسخ های خود نداشتند، ولو اینکه این استدلال ها 
هیچ  ایشان  نه،  یا  شود  واقع  نمایندگان  موردقبول 

استدلالی را بیان نمی کردند. 
ایمانی همچنین افزود: احمدی نژاد آن جلسه را به 

مزاح گرفته بود که در واقع نوعی تحقیر مجلس بود.
این فعال اصولگرا همچنین بیان کرد که آقای روحانی 
امروز در مجلس، متین و مستدل به سؤالات نمایندگان 
پاسخ دادند. البته در برخی موارد هم کنایه هایی آورده شد 

که این طور صحبت ها طبیعی است. 
برخورد  و  ادبیات  به  واکنش  در  همچنین  ایمانی 
رئیس جمهوری در مجلس ادامه داد: ادبیات و برخورد 
آقای روحانی با نمایندگان کاملًا محترمانه بود. حالا نظر 

نمایندگان مجلس این بود که انجام شد. 
این فعال اصولگرا همچنین اضافه کرد: قانع شدن از 
سخنان رئیس جمهوری مربوط به نمایندگان مجلس 
است که آن ها از چهار سؤال قانع نشدند که این نظر 

آن هاست. 

غلامرضا انصاری:

رادیکال ها خودشان باید پاسخگوی سوالات باشند 

اینکه  بابیان  اصلاحات  دولت  وزیر  صوفی،  علی 
رئیس جمهوری با یک ملاحظاتی به مجلس آمد، گفت: 

قانع نشدن نمایندگان مجلس رفتار سیاسی آنان بود. 
صوفی در واکنش به جلسه سؤال از رئیس جمهوری 
اظهار داشت: آقای روحانی با یک ملاحظاتی به مجلس 
آمد و پاسخ سؤالات نمایندگان مجلس را داد. به همین 
دلیل ایشان نتوانست افکار عمومی را قانع کند. قانع 
نشدن نمایندگان مجلس رفتار سیاسی آنان بود، اما در 

واقعیت جواب های روحانی افکار عمومی را قانع نکرد.
*روحانی باید صادقانه با مردم صحبت می کرد

صوفی اضافه کرد: وقتی مردم در رنج و سختی 
هستند و نسبت به آینده نیز نگرانند، آقای روحانی باید 
با آنان همراهی و همدردی می کرد و صادقانه مسائل 
را مطرح می نمود، اما جواب های دیپلماتیک داد. ایشان 

مشکلات را به گردن دیگران انداخت آنجا که گفت از 
دی ماه این اتفاق افتاده است. البته منظور ایشان منشأ 
اعتراضات دی ماه بود و می خواست بگوید رقبا مردم را 
به خیابان ها کشاندند. گرچه این درست است، اما مردم 
نیز ناراضی هستند.این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: 
آقای روحانی هیچ صحبتی از عزم و اراده دولت برای 
حل مشکلات نکرد و نقش دولت در به وجود آمدن این 
بحران را نیز نپذیرفت. نوسانات ارزی به دلیل پیشنهادات 
تئوریسین های اقتصادی داخل دولت مبنی بر اینکه باید 
قیمت ارز را واقعی کرد به وجود آمد. آنان تصمیم گرفتند 
دست از کنترل قیمت ارز بردارند، اما فکر نمی کردند 

قیمت ارز تا این حد بالا رود.
صوفی یادآور شد: آقای روحانی گفتند مقام معظم 
رهبری به من توصیه هایی کردند که من آن ها را رعایت 

می کنم. این جمله مبهم بود که این توصیه ها در چه 
زمینه ای بوده است؟ ایشان می خواست بگوید به من 

توصیه شده در یک چارچوب خاص حرکت کنم.
*  هشدارهای امنیتی اثرگذار است

او تأکید کرد: معمولاً هشدارهای امنیتی روی ایشان 
اثر دارد. ایشان بعد از تذکرات و هشدارها فکر کرد 
به خاطر وضعیت امنیتی کشور نباید برخی مسائل را 
مطرح کند. این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: آقای 
روحانی تصور می کرد اگر ملاحظات را درنظر بگیرد 
اوضاع آرام می شود، ولی دیدیم که نشد. نمایندگان 
از صحبت های ایشان قانع نشدند. این ها پاسخی به 
محافظه کاری های ایشان است و چندین بار تکرار شده، 
اما روحانی عبرت نگرفته است و بالأخره کار دست 

ایشان می دهد.

علی صوفی فعال سیاسی اصلاح طلب : 

جواب های روحانی افکار عمومی را قانع نکرد 

نماینده مردم دماوند در مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد: مردم ما در انتظار امید نشسته اند آن ها منتظر صلح و 
آرامش هستند ، آقای رییس جمهور با مردم صادق باشید.

قاسم میرزایی نیکو در نطق میان دستوردیروز مجلس 
شورای اسلامی با تاکید بر این که ما به این مردم قول 
دادیم که مرد باشیم، گفت: امروز 10 سال است که از 

ادبیات بگم بگم گذشته است. مردم ما در انتظار امید 
نشسته اند آن ها منتظر صلح و آرامش هستند. هزاران بار 
قصه گفتیم، از اقتصاد و فقر و از اقتصاد مقاومتی گفتیم، 
اما از خودمان نگفتیم.وی ادامه داد: ما  از انسان های 
شریفی که لابه لای صفحات تاریخ گم می شوند از بازرگان 
تا میرحسین، از خاتمی تا هاشمی یا یک بازیگر یا یک 

رهگذر ساده نگفته ایم. فرقی ندارد وقتی قرارمان فراموشی 
کسی باشد که جانش و زندگی اش را فدای اسلام و میهن 
کرد.به گزارش جماران وی تاکید کرد: یک روزی بر دهان 
سعید حجاریان گلوله ای اصابت کرد، تیرانداز جوانی بود 
که بعدها آزاد شد؛ اما آن تفکر امروز از خفگی در استخر 

می گوید ولی ما سکوت کردیم. 

میرزایی نکو: 

تفکر ترور حجاریان امروز از خفگی در استخر می گوید 

احمد  حسینی *

بهمن کشاورز*
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جلسه سوال مجلسیان از رییس جمهوری در فضای مجازی حاشیه های بسیاری 
داشت، برخی پاسخ ها و مواضع روحانی را شفاف و مسئولانه و شماری دیگر آرای اخیر 

نمایندگان در خصوص قانع نشدن و اسیضاح های اخیر، بیداری مجلس تعبیر کردند. 
رییس جمهوی به مجلس رفت و به سوالات نمایندگان پاسخ داد، نمایندگان از پاسخ 
های رییس جمهوری قانع نشدند؛ طرح سوال از رییس جمهوری را 80 تن از نمایندگان 
کلید زدند، اما چرا کسانی که امضا نکرده بودند و پیش تر سوال از رییس جمهوری را زیر 

سوال می بردند، امروز به گونه ای دیگر عمل کردند. 
*روحانی و خویشتنداری مسوولانه

امروز فقط مجلسیان در تکاپو نبودند که فضای مجازی نیز پر سر و صدا بود برخی 
چهره های سیاسی کشور در صفحات خود نفس سوال از رییس جمهور را زیر سوال بردند 
و درباره اینکه سوال و جواب های مجلس حرف دل مردم نبود، نوشتند. برخی از رودست 
خوردن رییس جمهوری در سیاست گفتند، شماری به اصل یک صد و دهم قانون اساسی 
اشاره کردند.در همین زمینه آذر منصوری فعال سیای اصلاح طلب نوشت: »پایان شاهنامه 
ای که امروز نمایندگان بیت اول آن را برای رییس جمهور نوشتند، اجرای بند 10 اصل 
یکصدودهم قانون اساسی است.حسام الدین آشنا نیز با اشاره به حضور رییس جمهوری در 
مجلس، نوشت: »روحانی یکبار دیگر هزینه آرامش و عدم ایجاد تنش در کشور را پرداخت. 

او می داند که باید سنگ زیرین آسیاب باشد. موفقیت دولت در گرو اصلاح مسیر و ارتقای 
تدبیر و تعامل با مجلس و مردم است. سرخم می سلامت شکند اگر سبویی«.محمد علی 
ابطحی فعال سیاسی نیز توئیت کرد: »آقای روحانی امروز بدجوری توی سیاست رو دست 
خورد. به جای هر توضیح جدی یک منبر - واقعا منبر- در فضیلت وحدت رفت. ناصح امین 
شده بود. ولی مخالفانش در عوض سکوت کردند و چراغ خاموش و بدون هزینه فقط رای 
ندادند. فاعتبروا یا اولی السیاسه«.معصومه ابتکار نیز در صفحه خود توئیت کرد: »رییس 
جمهور روحانی به 5 دی ماه ۹6 مجددا امروز اشاره و حملات ترامپ در خروج از برجام را 
هم مطرح کرد؛ ولی حاضر نشد به نفع خودش یا خوشنودی مجلس یا تفرقه داخلی بیشتر 
صحبت کند.«علی شکوری راد فعال سیاسی اصلاح طلب نیز نوشت: اکثریت نمایندگان به 
پیشنهاد 22 نفر از نمایندگان طرفدار شفافیت که تقاضا کرده بودند رای گیری در مورد پاسخ 
های رییس جمهور به سوالات با ورقه علنی باشد، رای ندادند. معنایش این است که حاضر 
نیستند مسئولیت رای خود را بپذیرند رییس جمهور بازنده شد ولی مجلس نیز برنده نشد.

سعید شریعتی فعال سیاسی نیز توئیت کرد: »فرایت ان الصبر علی هاتا احجی صبرت و فی 
العین قذی و فی الحلق شجی..خار به چشمش می کنند و استخوان در گلویش می گذارند 
و به همین هم قانع نمی شوند روحانی مثل همه مقامات مسئول در اداره امور اشتباه داشته 
است اما با فاصله از همه مقامات در برابر امروز و فردای ایران مسئولانه تر عمل کرده است.«

* پرسش ها و پاسخ ها مردم را قانع نکرد
بهرام پارسایی، نماینده مردم شیراز و عضو هیات رییسه کمیسیون اصل ۹0 مجلس 
با اشاره به حضور امروز رییس جمهوری در مجلس، نوشت: »ماه ها برای سوال از ریس 
جمهور فریاد زدند و امروز پرسشگر و پاسخگو همه از »مردم« سخن گفتند اما واکنش 
ها نشان می دهد که نه سوال ها و نه پاسخ ها مردم را قانع نکرد و شاید اصلا حرف دل 
مردم نبود. آیا این احساس که امروز مجلس و دولت صدای واقعی مردم نبود، نتیجه 
نظارت استصوابی نیست؟«در این میان غیر از شخصیت ها و چهره های سیاسی، 
دیگر کاربران توئیتری به این جلسه امروز سوال از رییس جمهوری واکنش نشان 
دادند، برخی با اشاره به نتیجه رای گیری مجلس، شفافیت آرا نمایندگان را یادآور 
شدند و نوشتند »یادگاری از مجلسی که نمایندگانش به شفافیت نه گفتند«برخی نیز 
در جملاتی کنایه آمیز، جلسه امروز را هزینه تراشی برای بیت المل دانسته و برخی 
نیز نوشتند»یک سوم نماینده ها با موبایل حرف می زنند، یک سوم با همدیگر حرف 
می زنند، عده ای در حال فکر کردن به منافع جناحی هستند و ...چند نماینده نگران 

منافع ملی است؟ اصلا چند نماینده گوش می کنند به توضیحات رییس جمهور؟!«
* مجلسی که از خواب زمستانی بیدار شده است

محمد علی وکیلی نیز نوشت: روحانی مدتهاست در تله بازی باخت -باخت گرفتار 

شده و در حقیقت به مشاورین خود باخت  اگر تجدید نظر نکند باخت های بزرگتری در 
انتظار است!

جواد کریمی قدوسی نیز در توئیتی، قانع نشدن نمایندگان از پاسخگویی رییس 
جمهوری را به بیداری مجلس تعبیر کرد و نوشت:»مجلس شورای اسلامی در حال 

بیدارشدن از خواب زمسستانی است. 
هویاری نمایندگان در رای به عدم قانع شدن از پاسخ های رییس جمهور و دو 
استیضاح گذشته و استیضاح وزیر صمت و راه و ترابری در روزهای آینده ملت را به توانایی 

مجلس امیدوار می کند.«
سید حسین نقوی حسینی نیز خطاب به رییس جمهوری نوشت: آقای رییس جمهور 

ما می توانیم تحریم های را دور بزنیم اینقدر مرعوب نباشید.«
حمید رسایی نماینده سابق مجلس نیز نوشت: امروز توی مجلس انقدر حسن روحانی 
خوب جواب داد که بعد از جلسه سوال قیمت دلار 700 تومان رفت بالا/ علتش اصلا 

سوال نمایندگان نیست والا بیست روز قبل که مطرح شد، میرفت بالا.
جلسه سوال از روحانی تمام شد، اما آیا مشکلات کشور با سوال از رییس جمهوری 
و به چالش کشیدن دولت تمامی می شود، باید منتظر ماند و دید که پس از این چه 

خواهد شد. 

جلسـه سـوال از رییـس جمهـوری در مجلس با طـرح پنج 
پرسـش برگـزار شـد؛ وضعیـت قاچـاق ارز و کالا، تحریـم هـای 
بانکـی، کاهش اشـتغال و بیـکاری مزمن ، رکود و نوسـانات بازار 
ارز و کاهـش ارزش پول ملی؛ محورهای مورد سـوال نمایندگان 
مجلـس بـود که پس از پاسـخ هـای رییـس جمهوری بـه رای 

گذاشـته شد. 
رییـس جمهوری دیـروز برای پاسـخ به سـوالات نمایندگان 
در مجلس شـورای اسـلامی حضور یافت؛ طرح سـوال از رییس 
جمهـوری دهـم مرداد ماه از سـوی 80 تن از نمایندگان مجلس 
اعـلام وصـول شـد. نماینـدگان با طـرح 5 سـوال بـا محوریت؛ 
وضعیـت نامطلـوب قاچـاق ارز و کالا، پابرجا بـودن تحریم های 
بانکی به رغم برجام، کاهش اشـتغال و بیکاری مزمن در کشـور، 
ادامـه رکـود و نوسـانات بـازار ارز وکاهـش ارزش پـول ملـی، از 
مواضـع خـود کوتـاه نیامـده و دولت را مسـبب تمام مشـکلات 

مذکور قلمـداد کردند. 
افـکار عمومـی جامعـه، کارشناسـان،  اگـر چـه بسـیاری 
تحلیلگران و بسـیاری از شـخصیت ها و حتی منتقـدان دولت، 
سـوال از رییـس جمهوری را نه به مصلحت کشـور کـه به زیان 
منافـع ملی معرفـی می کردند، اما اصرار سـوال کننـدگان ادامه 
داشـت تا اینکه سرانجام سـوال از رییس جمهوری با اصرار امضا 

کنندگان امروز سـه شـنبه برگزار شـد. 
رییـس جمهـوری در این جلسـه، چنانکه همه انتظـار آن را 
داشـتند، از موضعـی شـفاف بـا نمایندگان مردم سـخن گفت و 
ضمـن پاسـخ گویی به سـوالات نماینـدگان وجـود برخی نقص 
هـا و اشـکالات را در عملکرد دولت پذیرفـت، چنانکه در تمامی 
دولـت هـا ایـن وضعیـت بـا توجـه بـه شـرایط وقت هـر دولت 
طبیعی اسـت. بـا وجود پاسـخ های صریح رییـس جمهوری به 
سـوالات، اما گویا سـوال کنندگان اصرار داشـتند که از سـوالات 
رییـس جمهوری قانع نشـوند و در نتیجه ی آرای خـود نیز، آن 

را نشـان دادند. 
* وضعیت قاچاق ارز و کالا

قاچـاق ارز و کالا در ایـران حکایـت امروز و دیروز نیسـت که 
یکبـاره و در یـک دولت یا یک در دهه کشـور بـا آن درگیر بوده 
باشـد، بلکه مسـاله ای اسـت که از علل و عوامل بسـیاری ناشی 
می شـود و خود بسـتری برای ایجاد چالش در کشـور به شـمار 
در حـوزه هـای مختـلاف به شـمار مـی رود و به تبـع درمان آن 

نیـز نـه یک بـاره و موقتی کـه دائمی و زمان بر اسـت.
چنانکه اشـاره شـد، وضعیت نامطلوب مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز یکـی از محورهای مورد سـوال رییس جمهـوری بود. رییس 
جمهوری در پاسـخ به این پرسـش در مجلس شـورای اسـلامی 
گفـت: موضـوع قاچـاق کالا وارز در سـال 81 بـا فرمـان رهبری 
مبارزه با آن شـروع شـد و نمایندگان در سـال ۹2 قانون مربوطه 
را نوشـتند و ابـلاغ کردنـد ودولـت همـه آییـن نامه هـای آن را 
تدویـن کـرد. بـرای جلوگیـری از قاچـاق بایـد از تولیـد داخلی 
حمایـت کنیـم و اگـر از تولیدکنندگان دفاع کنیم معنـی ندارد 

قاچاق وارد شـود.
وی در ادامـه تصریـح کرد: ما چطور توانسـتیم از 25 میلیارد 
دلار در چهـار سـال و نیـم گذشـته بـه 12 و نیـم میلیـارد دلار 
برسـیم؟ ایـن تحول چگونه ایجاد شـد؟ سـتاد مبارزه بـا قاچاق 
نهـادی فـرا قـوه ای اسـت و مختـص دولت نیسـت همـه با هم 

داریـم تلاش مـی کنیم.
وی اضافـه کرد: در قاچاق خروجی که عمدتا سـوخت اسـت 
اقدامـات مـا باعث شـد 25 میلیارد دلار سـال ۹2 تـا الان به 12 
میلیـارد دلار رسـیده اسـت. دولت بـا برنامه ریزی بـرای کنترل 
پیمایـش خودروهـا و دادن گازوییـل برمبنای پیمایـش، قاچاق 

7.8 میلیـارد دلار به نیم میلیارد در سـال ۹5 رسـاند.
رییـس جمهـوری اظهـار داشـت: در زمینـه قاچـاق نقـش 
سـربازان گمنام، نیروی انتظامی، نیروهای مسـلح به ویژه سـپاه 
اهمیت داشـت. از 10 ماه پیش کنتـرل قاچاق در آبهای جنوبی 
در اختیـار سـپاه قـرار داده شـد و همچنین در مرزهـای غربی و 

شـرقی. همـه به کمک هم توانسـتیم بـه این عدد برسـیم.
بـا وجود پاسـخ رییس جمهـوری به این سـوال و همچینین 
فراقـوه ای بـودن مبـارزه بـا قاچـاق در کشـور از مجمـوع 271 
نماینـدگان حاضـر در صحـن، 123 نفـر رای موافـق، 138 نفـر 
مخالـف و 6 نفـر رای ممتنع دادند و به این ترتیب از پاسـخ های 

دکتـر حسـن روحانی رییـس جمهوری قانع نشـدند.

* پابرجا بودن تحریم های بانکی به رغم برجام
برجـام بـه عنـوان یـک توافـق بیـن المللـی میـان ایـران و 
کشـورهای 1+5، نه فقط موجب بسـته شـدن پرونده هسته ای 
کشـور را پس از 12 سـال سـردرگمی و بحث های بین المللی 
به سـرانجامی مطلوب رسـاند بلکـه از نظر اقتصادی و سیاسـی 
نیز دسـتاوردهای مثبت و مثثمر فایده ای برای کشـور به همراه 

نداشت.

بـا وجـود ارزیابی هـای مثبت بین المللـی از برجـام، اما این 
توافق هم در خارج از مرزهایی ایران و از سـوی دشـمنان و رژیم 
های منطقه ای، هم در داخل مرزهای کشـور مخالفانی داشـت. 
مخالفـان داخلـی برجـام باهجمـه هـای پـی در پی و بـا هدف 
تخرب دولت و ایجاد بدبینی در جامعه نسـبت به این دسـتاورد، 
برجـام را تقریبـا هیـچ و به زیـان منافع ملی قلمـداد می کردند 

و در مسـیر اجرای آن سـنگ انـدازی های بی پایان داشـتند.
در حالـی کـه بـه گفتـه کارشناسـان، برجام بـه مثابه علتی 
ناقـص بـرای برداشـتن تحریـم هـای بانکـی به شـمار مـی رود 
و لازمـه آن عـلاوه بـر برجـام، قبـول »اصـلاح قانـون مبـارزه با 
پول شـویی« و »اصـلاح قانـون تأمین مالی تروریسـم« از سـوی 
کشـور اسـت؛ موضوعـی کـه در مجلس هنـوز با چالـش مواجه 
اسـت و همان کسـانی که سـوال از رییـس جموری را به واسـه 
تحریـم هـای بانکی مطرح کردند، خود به سـبب سـنگ اندازی 

هـای مسـتمر در این زمینـه مقصرند.
در همیـن زمینـه رییـس جمهوری در پاسـخ به این سـوال 
نماینـدگان گفـت: من از شـما می پرسـم برجام بـرای چه بود؟ 
برجـام بـرای ایـن بـود که ما بـه دنیـا بگوبیم کـه فعالیت صلح 
آمیز هسـته ای که آن ها به دروغ گفتند غیر صلح آمیز اسـت، 
و بـر مبنـای همیـن دروغ و اتهام نـاروا قطعنامه هـای فراوانی را 
علیـه مـا تصویب کردنـد و به ذهن دنیـا این چنین رسـانده اند 
کـه برنامـه هسـته ای ایران خطر بـرای صلح جهانی اسـت ؛ لذا 

مـا را به فصل هفتم منشـور سـازمان ملل متحـد بردند.
در برجام ما دسـتاوردهایی داشـتیم که هیچگاه از بین نمی 
رود. دسـتاورد بین المللی، دسـتاورد سیاسـی، اخلاقـی و پی ام 
دی را از بیـن بردیـم. این ها دسـتاورهایی اسـت که وجـود دارد. 
تحریم تسـلیحاتی کشـور را که می گفت ایران نـه حق خرید و 
نـه حـق فروش سـلاح را دارد، این تحریم را به پنج سـال تقلیل 
دادیم که دو سـال و نیم آن گذشـته و دو سـال و نیم دیگر آزاد 

خواهد شـد، این کار برجام اسـت و کار برجام روشـن اسـت.
وی اضافه کرد: در زمینه اقتصادی هم برجام گشـایش هایی 
را بـه وجـود آورد. شـما همـه مـی دانیـد و اگر تـا دیـروز تردید 
بـود امـروز مـی دانیـد کـه وقتـی این شـرکت هـا از ایـران می 
رونـد معلـوم اسـت کـه روزی آمـده اند که امـروز می رونـد. اگر 
گفتـه می شـود فـلان بانک با مـا از دیروز کار نمـی کند، معلوم 
مـی شـود که بـا ما کار مـی کرده اسـت، اگر کار نمـی کرده که 
ادبیـات و زبـان فارسـی را بایـد از نو بنویسـیم.رییس جمهوری 
گفـت: در زمینـه بانـک مـا چهار لایحـه تقدیم مجلـس کردیم 
ایـن چهـار لایحـه نه تنها بـرای روابـط بانکی که بـرای حیثیت 
ایران اساسـی اسـت، ما کشـوری هسـتیم ضد تروریسـم و ضد 
پولشـویی، بنابراین برای ما مهم اسـت. بنابراین لوایح شـما می 
توانـد در زمینـه روبـط بانکی بسـیار به مـا کمک کنـد. یکی از 
ایـن چهـار لایحـه تصویب شـده و سـه لایحه دیگر باقـی مانده 
اسـت کـه من از ریاسـت محترم مجلـس و نماینـدگان محترم 
درخواسـت می کنم تسـریع بفرمایید در تصویـب این لوایح که 
می تواند در روابط بانکی ما بسـیار تاثیرگذار باشـد.در این سوال، 
نماینـدگان مجلس شـورای اسـلامی بـا 137 رای موافـق، 130 
رای مخالـف و سـه رای ممتنـع از مجمـوع 271 نماینده حاضر 

اعـلام کردنـد که از پاسـخ های رییـس جمهوری قانع شـدند.

* کاهش اشتغال و بیکاری مزمن در کشور
نماینـدگان مجلـس در حالی اشـتغال را و بیـکاری مزمن را 
بـه عنـوان سـوال از رییـس جمهـوری مطـرح کردنـد کـه با بر 
اسـاس آمـار و ارقـام اعـلام شـده در مرکز آمـار ایـران، دولت در 

اشـتغال خالـص موفق بـوده در دولـت یازدهـم و دواززده تلاش 
هـای بسـیاری بـرای افزایـش میزان حقـوق و دسـتمزد صورت 

گرفته اسـت.
رئیـس جمهـوری در خصـوص ایجـاد اشـتغال و مقابلـه بـا 
بیکاری گفت: کارنامه دولت یازدهم و دوازدهم بسـیار درخشـان 
اسـت و جـزء کارنامـه هایـی اسـت کـه در کمتر کشـوری می 

بیابید. توانید 
روحانـی بـا اشـاره بـه آمـار اشـتغال در سـال 84 تـا ۹1 
خاطرنشـان کـرد: اشـتغال خالص مـا در آن دوران ایـن قدر کم 
بوده اسـت که نمی توانم بگویم، اشـتغال خالص مـا در آن زمان 
فقـط 10هزار نفر بوده اسـت، ولی امروز اشـتغال خالص کشـور 
در طـول 5 سـال گذشـته 2میلیـون و 700هزار نفر بوده اسـت 

کـه یک افتخـار بزرگ برای کشـور اسـت.
رئیـس جمهـوری از نماینـدگان مجلـس شـورای اسـلامی 
خواسـت تـا با مراجعـه به آمـار بانک مرکـزی و مرکـز آمارهای 
اشـتغال و بیکاری را مقایسه کنند و در ادامه افزود: البته اشتغال 
سـرمایه خارجـی، امنیـت داخلـی و شـرایط خـاص سـکون و 

آرامـش سیاسـی مـی خواهد.
وی توضیـح داد: طبق آمار 711هزار جویای کار بودند و 756 
هـزار اشـتغال ایجاد شـده اسـت، از نظر بیـکاری کارنامه خوبی 
داریم، اما البته مردم ما قانع نیسـتند و این حرف درسـت اسـت. 

هنوز بیکاری فراوان اسـت این هم درسـت اسـت.
از سـخنانش اظهـار  رئیـس جمهـوری در بخـش دیگـر 
داشـت:این که ما بیکاری مزمن چند سـاله داریم درسـت است.

رقـم بیـکاری مـا 12.1 دهم اسـت که بسـیار زیاد اسـت و قابل 
قبـول نیسـت. امـا من از شـما خواهـش می کنم بـه یک نکته 
توجه داشـته باشـید.اگر دولـت یازدهـم و دوازدهم مثـل دولت 
نهـم و دهـم در اشـتغال کار مـی کـرد امـروز رقـم بیـکاری مـا 
بـه جـای 12 درصـد 22 درصـد بـود. این هنـر دولـت یازدهم و 
دوازدهـم اسـت. البته قوای دیگر مجلس شـورای اسـلامی همه 

کمـک کردند.
نماینـدگان مجلـس شـورای اسـلامی امـا از مجمـوع 272 
نماینده حاضـر در صحن، 74 نفر موافق، 1۹0 نفر مخالف بودند 
و هشـت نفـر هـم رای ممتنع دادنـد. به این ترتیـب نمایندگان 
مجلـس شـورای اسـلامی از پاسـخ هـای دکتر حسـن روحانی 

رییـس جمهوری قانع نشـدند.

* تداوم رکود
دولـت یازدهـم پـس از چنـد سـال رکـود، هم به تـورم تک 
رقمی رسـید، هـم اینکه در ایـن دوران و با تلاش های مسـتمر 
دولـت، کشـور از رکود خـارج و در این دوران تراز تجاری کشـور 
مثبـت شـد؛ دسـتاورد هایـی کـه برخـی موضـع گیـری های 
سیاسـی و جناحی مانـع پذیر آن ها می شـود. در همین زمینه 
رییـس جمهـوری در مجلس گفت: آنچه مهم اسـت اینکه همه 
بـرای حل مشـکل مردم دسـت به دسـت هم دهیم. مـردم از ما 
نمـی خواهنـد که شـما از من بپرسـید و من هـم در اینجا آمار 
و ارقـام بـه ارائـه دهـم و جـزوه هـا را بخوانـم. مردم ایـن را نمی 
خواهنـد. مـردم درد را مـی داننـد و از مـن و تو بهتر مـی دانند. 
مردم مشـکلات اقتصادی خـود را روزمره و لحظـه ای درک می 
کنند، صبح با سـوار شـدن به تاکسـی و اتوبوس، وارد شـدن به 

مغـازه و غیـره می بیند.
رییـس جمهـوری افزود: لمس این مسـاله کـه زندگی مردم 
توام با سـختی و مشـکلات شـده اسـت، چندان مهم نیست که 
شـما بـه من بگوییـد . اگر هم من و شـما به فکـر درمان موقت 

باشـیم، مـردم نمـی پسـندند و درمـان موقتـی که یک بـار کار 
کشـور را درسـت کنیم و دو مرتبه به وضع سابق برگردیم، نمی 

خواهند.
دکتـر روحانـی با تصریح این امر که»مردم درمـان دائم را می 
خواهنـد« اظهارداشـت: درمـان دائم چگونه درسـت می شـود؟ 
بـا کار دولـت، حتمـا نـه. بـا کار تنها مجلـس یا قـوه قضاییه به 
تنهایـی؟ حتمـا نه. ولـی اگر همه با هم و کنار هم باشـیم حتما 

از مشـکلات عبور مـی کنیم. چرا از مشـکلات عبور نکنیم.
وی ادامـه داد: مـا مشـکل داریم و البته مشـکل داریم، مردم 
مـا مشـکل دارنـد و همـه آن مواردی که شـما در سـوالات خود 
گفتیـد بی مشـکل نیسـت، مـا باید همه دسـت به دسـت هم 
دهیـم و ممکـن اسـت کاری هـم کرده باشـیم که دقیـق نبوده 
اسـت، بـه ما بفرماییـد، باید اصـلاح کنیم. ما معصوم نیسـتیم.

رییـس جمهـوری تصریح کـرد: من به شـما قـول می دهم 
بـه ملـت ایـران قول مـی دهم هیـچ گاه کاری بدون مشـورت و 
خـرد جمعی انجـام نداده ام. مـن تمام دولت، تمام کارشناسـان 
را بـه شـهادت مـی طلبـم کـه هیچ وقـت حتی تصمیـم قاطع 
صـدرد صـد داشـته اما زمانـی که به جلسـه ای آمده و دیـده ام 
کـه همه نظـر مخالف دارنـد، نظر آنـان را قبول کـرده ام. اینکار 
نادرسـت وخودسـری و به معنای اسـتبداد رای اسـت. حتما ما 

اشـتباه داشـته و داریـم و بایـد آن را با هم جبـران کنیم.
نماینـدگان مجلـس شـورای اسـلامی بـا 150 رای مخالـف 
اعـلام کردنـد که پاسـخ هـای دکتر روحانـی قانع کننـده نبود. 
در ایـن رای گیـری 116 نماینـده رای موافـق و 6 رای ممتنع از 

مجمـوع 272 شـرکت کردند.

* نوسانات بازار ارز و کاهش ارزش پول ملی
در چند ماه اخیر بازار ارز کشـور با نوسـانات شـدیدی درگیر 
بـوده اسـت که بخش عمـده ای از آن به خـروج آمریکا از برجام 
و بازگشـت تحریم ها اسـت. با وجود این دولت در این چند ماه 
تلاش خود را به کار بسـت که کشـور را از این شـرایط عبور داده 
و بـه وضعیتی مطلوبـب از نظر اقتصـادی برسـاند؛ در این میان 
عـده ای با سـودجویی، سـنگ انـدازی در مسـیر اجـرای برنامه 
هـای دولت و چنان که کارشناسـان می گوینـد، اقتصادی های 

موازی در تشـدید ایین شـرایط عمل کردند. 
برخـی نیز با گرفتن ارز دولتـی و ارتکاب تخلف هایی در این 
زمینـه، جامعـه و فضـای افکار عمومی را نسـبت به سـاختارر و 

دولـت بدبین سـاخته و بـه نوعی اعتمـاد زدایی کردند.
دکتـر روحانی در پاسـخ به پرسـش نمایندگان بـا محوریت 
نوسـانات بـازار ارز و کاهـش ارزش پـول ملـی در مجلس گفت: 
در مسـاله ارز آن هایـی کـه ارز بـرای واردات کالا گرفتنـد و وارد 
نکردند ، وزارت صمت و بانک مرکزی موظف هسـتند که به قوه 
قضاییـه بدهنـد و ما بـا آن ها برخورد خواهیم کـرد. قوه قضاییه 
مـا بـا آن هـا برخـورد خواهد کرد. اگر کسـی کالایی را کـم وارد 
کـرده اسـت، بـا آن ها برخـورد می شـود. اگر کسـی ارز 4هزار و 
200 تومانـی گرفتـه و اکنون کالای آن ها در گمرک اسـت ما از 

آن هـا مـا به التفاوت مـی گیریم.
رییـس جمهوری با بیـان اینکه» رانت در مواردی بوده اسـت 
اما نه به آن وسـعت.« گفت: شـما را به خدا، مسـاله و مشـکل را 
در حد خود آن ببینیم؛ وقتی مشـکل را اضافه می کنیم به تبع 
در حل آن عاجز می شـویم، ما مشـکل داریم و آن را می توانیم 
حل کنیم چرا نتوانیم. شـما ممکن اسـت بگویید رابطه مجلس 
و دولت ضعیف اسـت که ممکن اسـت این حرف درسـت باشد.

وی افـزود: تـلاش دولت بر این اسـت که قیمـت ارز متعادل 
تـر شـود. در روزهای اخیر نسـبت به هفته گذشـته قیمـت ارز 
مقداری متعادل تر شـده و در هفته های بعد متعادل تر خواهد 
شـد. همه تلاش ما این اسـت که مردم احسـاس نگرانی نکنند. 
البتـه نکتـه ای را هم بایـد بگویم. ما ذخایر ارزی خـود را بالا می 
بریم. در این روزها ارز ما کم نشـده اسـت، صادرات غیر نفتی ما 
افزایش یافته اسـت. صادرات نفتی غیر میعانات گازی سـه ماهه 
نـوزده درصـد افزایش پیدا کرده اسـت. بـه ذخایربانک مرکزی و 
بانـک هـای دنیا اضافه می شـود. برای ماه ها و سـال های آینده 

کارهای اقداماتـی انجام می دهیم.
رییـس جمهوری گفـت : به رییس کل بانـک مرکزی گفتم 
کـه از ذخائـر ارز حق اسـتفاده ندارید وهمانطور که شـما گفتید 
می توانسـتیم مقـداری طلا به جامعـه بیاوریم، اما دسـت ما باز 
نیسـت. طـلای مـا به عنوان پشـتوانه اسـکناس اسـت و ما حق 
نداریم دسـت بزنیم. بنابراین ما در مسـیر تعادل هسـتیم و قدم 
بـه قـدم کار را پیش خواهیم برد و بی تردید موفق خواهیم شـد 

و ایـن توفیـق به حول وقـوه الهی اذان ما اسـت.
نمایندگان مجلس شـورای اسـلامی با 1۹6 رای مخالف، 68 
رای موافق و هشـت رای ممتنـع از مجموع 273 نماینده حاضر 
اعـلام کردنـد که از پاسـخ هـای رییس جمهـوری درمـورد این 

سـوال قانع نشدند.

یک عضو هیات علمی دانشگاه تهران گفت: برداشت رسانه ها از جلسه دیروز مجلس 
این است که در هر حال، قانع نشدن نمایندگان از پاسخ رییس جمهور به قوه قضاییه 
ارسال می شود، اما آیین نامه داخلی مجلس قید دارد که اگر موضوع مورد سوال نقض 
قانون یا استنکاف از قانون باشد به قوه قضاییه فرستاده می شود و تشخیص این موضوع 

با خود مجلس است.
سید احمد حبیب نژاد در گفت وگو با ایسنا در رابطه با جلسه امروز مجلس و  قانع 
نشدن نمایندگان از پاسخ های رییس جمهور به سوالاتشان، گفت: نظارت سیاسی قوه 
مقننه بر قوه مجریه یکی از مهمترین ارکان دموکراسی است و این پاسخگویی به نظارت 
رییس دولت در جمهوری اسلامی ایران در مقابل پارلمان، نمادی از مردم سالاری 
است. هر اندازه این نظارت دقیقتر، منطقی تر و شفاف تر باشد به همان درجه هم میزان 
دموکراسی و مردم سالاری در کشور افزایش پیدا می کند و بالعکس هر اندازه این 
سوالات، پاسخگویی و مسئولیت ها کمرنگ  و کم رمق تر شود از میزان رمق، نیرو و جان 

دموکراسی در ایران کاهش می یابد.
وی تصریح کرد: در رابطه با سوال نمایندگان از رییس جمهور ما اصل 8۹ قانون 
اساسی را داریم که به موجب آن حداقل یک سوم از نمایندگان می توانند رییس جمهور 
را مورد سوال قرار دهند. این موضوع دو بار در کشور اتفاق افتاده است؛ یک مورد مربوط 

به زمان دولت آقای احمدی نژاد و یک بار هم در زمان دولت آقای دکتر روحانی.

این عضو هیات علمی دانشگاه تهران گفت: طبق آیین نامه داخلی مجلس هم که 
این موضوع را محل بحث قرار داده است نمایندگان می توانند حداکثر 5 سوال را از 
رییس جمهور سوال کنند و رییس جمهور هم در وقت مشخص شده که حدود یک 
ساعت است می تواند پاسخ بدهد و پس از بیان سوالات توسط نمایندگان که مدت 
طرح سوالاتشان حدود 30 دقیقه است در مورد اینکه آیا نمایندگان از پاسخ های رییس 
جمهور به هر یک از سوالات به صورت جداگانه نه کلی، آیا قانع شدند یا نه؟ رای گیری 

می شود.
این حقوقدان افزود: در این رای گیری از 5 سوال در مورد 4 سوال نمایندگان قانع 
نشدند بلکه فقط در یک سوال قانع شدند. به موجب آیین نامه داخلی مجلس اگر 
نمایندگان در جلسه طرح سوال از رییس جمهور از سوالی قانع نشدند و اگر موضوع 
مورد سوال نقض قانون یا استنکاف از قانون باشد آن سوال به قوه قضاییه ارسال می شود.

حبیب نژاد گفت: برداشت رسانه ها از جزییات جلسه امروز مجلس این است که در 
هر صورتی این عدم قانع شدن نمایندگان از پاسخ رییس جمهور به قوه قضاییه ارسال 
می شود، در صورتی که آیین نامه قید دارد که اگر موضوع مورد سوال نقض قانون یا 
استنکاف از قانون باشد به قوه قضاییه فرستاده می شود. تشخیص این موضوع با خود 
مجلس است که مشخص می کند از آن 4 سوال که قانع نشدند کدام مورد مربوط به 
این قید است. بنابراین اگر موضوع سوال نقض قانون یا استنکاف از قانون نباشد سوال 

به قوه قضاییه ارسال نمی شود.
وی ادامه داد: اگر موضوع مورد سوال نقض قانون یا استنکاف از قانون باشد، طبق 
بند 10 اصل 110 قانون اساسی برای دیوان عالی کشور فرستاده و در این مرجع، 
رسیدگی قضایی می شود که آیا رییس جمهور از وظایف قانونی خود تخلف کرده است 
یا نه. دیوان عالی کشور در این شرایط مرجع صالح رسیدگی به تخلفات رییس جمهور 
از وظایف قانونی خود است. پس باید اینها را از هم تفکیک کرد. این گونه نیست که در 
حال حاضر حتما به قوه قضاییه و دیوان ارسال شود بلکه در صورتی ارسال می شود که 

موضوع سوال استنکاف از قانون باشد.
این وکیل دادگستری با تاکید بر اینکه سوال و استیضاح نمایانگر اصل برتری پارلمان 
است، بیان کرد: نقطه ممتاز رژیم پارلمانی از رژیم ریاستی همین مسئولیت سنگین و 
پاسخگویی مستمر قوه مجریه در مقابل قوه مقننه است. اگر این ابزار نباشد شما با مردم 
سالاری به مشکل بر می خورید و امر مبارکی است که شرایط کشور شفاف تر نشان داده 
می شود. این گفت و گویی است که نباید آلوده به جریانات سیاسی شود. نمایندگان 
مردم به نمایندگی از مردم سوالاتی از رییس جمهور داشتند و ایشان پاسخ هایی دادند 
حالا به هر دلیل نمایندگان قانع نشدند، ضمانت اجرای آن نیز در آیین نامه داخلی 
مجلس و قانون اساسی پیش بینی شده است. بنابراین هر دو جریان سیاسی در کشور 

نباید از قانع شدن یا نشدن نمایندگان از پاسخ های رییس جمهور سوء استفاده کنند.

آیا مشکلات کشور با سوال از رییس جمهوری رفع می شود

پرسش ها و پاسخ ها مردم را قانع نکرد 

نمایندگان تنها از یک پاسخ روحانی قانع  شدند

 سوال از رییس جمهوری؛ نمایندگانی که قانع نشدند 

یک حقوقدان:

تشخیص ارجاع سوال از رییس جمهور به قوه قضاییه با مجلس است

کاش فکری عاجل کنند...

پاسخ های روحانی 
»کلیشه محض« و »تقریبا هیچ«! 

مصطفی گوهربین

پس از هفته ها پیش بینی، پیشنهاد، مخالفت و اظهارنظر درباره طرح »سوال از 
رییس جمهور«، سرانجام روز 6 شهریور ۹7، حسن روحانی در مجلس حاضر شد و 
پاسخ های او نه نمایندگان مجلس را قانع کرد، نه افکار عمومی و نه بدنه اجتماعی 

حامی او را.
رییس جمهور در مقابل نمایندگان ابتدا به »نکات رهبری« به خود اشاره و ابراز 
امیدواری کرد که بتواند آنها را رعایت کند. او وجود مشکلاتی از قبیل اشتغال، بیکاری 
 FATF و قیمت ارز و ... را پذیرفت و از نمایندگان خواست تا در تصویب لوایح چهارگانه
شتاب کنند. روحانی به ماجرای فیضیه قم هم اشاره کرد و ضمن انتقاد از اینکه فضای 

سیاسی کشور به این نقطه رسیده، تصریح کرد که تهدید او به ترور اهمیتی ندارد.
روحانی در پاسخ به مخالفان برجام هم استدلال های خود را بار دیگر تکرار کرد و 
در این مورد احتمالا دست بالا را داشت. توضیحات او درباره لوایح چهارگانه و تحریم 
های بانکی نمایندگان را قانع کرد اما در مورد »کنترل قاچاق«، »بیکاری و تدابیر دولت 
برای اشتغالزایی«، »رکود اقتصادی« و »بازار ارز« مجلس از توضیحات روحانی قانع 
نشد؛ مجلسی که تریجیح داده بود تا جلسه، به بگومگو تبدیل نشود. حتی اصولگرایان 
مخالف دولت از جمله نقوی حسینی هم در میانه سوالات خود تصریح کردند که قصد 
خالی کردن پشت دولت را ندارند و برخی دیگر مانند مصری این اطمینان را دادند که 

هدف نهایی آنها استیضاح روحانی نیست.
در این بین صرفا تعداد کمتری مانند ذوالنور، نماینده عضو جبهه پایداری از نگاه 

خود به روحانی تاختند.
مجموع این اتفاقات باعث شد تا جلسه، بر خلاف آنچه از سوی تحلیلگران گفته 
می شد شباهتی به مناظره های انتخاباتی نداشته باشد و از سوی دیگر، برخلاف آنچه 
تحلیلگران برجسته اصلاح طلب انتظار داشتند، سخنانی شفاف و واضح از زبان روحانی 
خارج نشود. چنانکه به طور مثال صادق زیباکلام به این موضوع اشاره کرد و از همین 

زاویه به روحانی تاخت.
* دو ورژن روحانی

اما گویا روحانی دو ورژن دارد. ورژنی خونسرد، ، آسوده ، فرٌار از مشکلات، توجیه گر 
، منفعل و یک کلیشه تمام عیار که در ۹۹ درصد شرایط این مدل را اجرایی می کند.

یک ورژن تمام عیار نیز دارد که صراحت دارد، به وقتش تندی می کند، فریاد می 
زند و صادقانه مشکلات را درمیان می گذارد! این ورژن اما در یک درصد شرایط، یعنی 
در انتخابات ها استفاده می شود و شاید از این پس نیز، پیاده نخواهد داشت! چون دیگر 

انتخاباتی برای آقای روحانی در ریاست جمهوری نخواهد بود!
مردم امیدوار به گفت و گوی تلویزیونی روحانی با مردم بودند. رسانه ها می گفتند 
او چه ها که نخواهد گفت! نشد! هیچ نگفت و مورد انتقاد شدید قرار گرفت، اما اطرافیان 

رییس جمهور به به و چه چه کردند و انتقادات را رد!
مردم و گروههای سیاسی اما دوباره به حضور امروز روحانی در مجلس نیز امید 
بسته بودند؛ اما باز هم نشد! روحانی با مجموعه ای از سخنان تکراری و کلیشه ای آمده 
بود؛ عین همانها که هر روز تکرار می کند و در گفت و گوهای تلویزیونی اش گفت! 
همانها که نزدیکانش به او مشورت داده اند و حالا همانها آمده اند و می گویند روحانی 
غوغا کرده است! چه غوغایی؟! کجاست تاثیرات این »غوغای موثر« در جامعه، جز 

ناراحتی و گلایه و عصبانیت جامعه از انفعالی محض و خروجی ای هیچ؟!
* مشاوران روشن بین و خروجی مشترک روحانی - احمدی نژاد!

آقای آشنا، یکی از همان مشاوران همیشه در صحنه و بسیار موثر در ذهن رییس 
جمهور که آنقدر مرید چشم و گو بسته ایشان است که می گوید »روحانی باید سال 
72 رییس جمهور می شد«، امروز نیز چنین افاضات فرموده اند »معلوم شد می توان 
توهین نکرد، بگم بگم نکرد، فیلم مخفی نشان نداد، دیگران را متهم نکرد و پاسخ 

سوالات را با آرامش و متانت ارائه نمود«
نمی دانم! شاید )تاکید می کنم شاید( بازی اخلاق را دولت برده باشد و بگم بگم 
نکرده باشد )که کسی هم نمی خواست او بگم بگم کند و توقعی چنین نداشت(، اما 
چه سود که با انفعال محض و کلیشه تمام عیارش، حالا افکارعمومی را باخته و ظرفیت 

بزرگ سرمایه اجتماعی را تمام و کمال سوزانده است!
به نظر می آید این قبیل اظهارات از سوی مشاوران رییس جمهور، برای توجیه 
اشتباه مهلک خود در مشورت های اخیرشان به روحانی است. چه فرقیست میان 
خروجی پراشکال و بی فایده نطق احمدی نژاد در مجلس ، با خروجی نطق امروز 
روحانی؟ یکی بگم بگم کرد و افتضاح خروجی اش هیچ تر از هیچ بود و این یکی )که 
تا همین دیروز محبوب قلوب بود و شعار و عملش دلچسب( منفعلانه و بر مدار کلیشه، 

»هیچ« نگفت و خروجی اش نیز »هیچ« بود!
* اگر روحانی خوشش نیاید، مشورت اصلی به گوشش رسانده نمی شود!

چه فرقیست میان احمدی نژاد و روحانی که هر دو مشکلات را به عهده نمی 
گیرند؟ یکی گرانی ها را دروغ خوانده و مردم را به خرید گوجه فرنگی از میوه فروشی 
محلشان راهنمایی می کرد و دیگری، نه تنها منشاء این اتفاقات را عملکرد تیم ضعیف 
اقتصادی اش در سالهای اخیر نمی داند، بلکه حتی حاضر نیست یادآوری کند که در 
تلویزیون و در برابر چشم میلیونها ایرانی گفت »دلار 4700 تومان کذب است و پایین 
می آید«! و حالا بعد از این همه انتظار، نه حتی عذرخواهی می کند و نه مشاورانش به 
چنین چیزی ایمان دارند! چندان که واعظی گفت »روحانی باید بابت چه عذرخواهی 
کند؟!« رییس جمهور محبوب ایران، درست در یکسال گذشته، همه آنچه باید می 
کرد را بر طاقچه نهاد و رها کرد، اما خب، به قول آقای آشنا، »بگم بگم« نکرد! معیار 
تشخیص خوبی و بدی، »بگم بگم« احمدی نژاد است آقای آشنا؟! این چه تصوریست 
که همه چیز را خوب و عالی می بینید و هر آنچه بدیست از آن بقیه ؟! این همه خوبی 
های مثبت )که همواره در سخنان دکتر روحانی هست(، کجاست که کسی به آن 
دسترسی ندارد؟ کجاست این بهشت برّین که تفاوتش با مشاهدات مردم، به سال 
نوریست؟! این سیاه نمایی نیست! اشتباه نکنید و مجدداً ع. م )آقازاده مجیزگوی دولت 
و »سلطان دولتی شکایت از رسانه ها« ( را وسط نیاندازید! این عین واقع گراییست، 
ولو تلخ! چه چیزی بدتر از آنکه مشاوران به جای ترسیم و تحلیل واقعیت برای رییس 
جمهور و تلاش برای عمل به کارهای مثبت، تنها به خوشآمد او فکر می کنند؛ با چنان 
رویکردی، می توان انتظار چنین وضعی نداشت؟ اگر روحانی خوشش نیاید، مشورت 

اصلی به گوشش رسانده نمی شود! بد حادثه اینجاست!
* هنر به تاراج بردن سرمایه اجتماعی!

همین شما آقای آشنا و دیگر نزدیکان رییس جمهور هستید که با مشاوره های 
غلط، شرایط واقعی کشور را در ذهن دکتر روحانی، وارونه ترسیم کرده اید! وضعیت 
امروز کشور، مرهون خونسردی و کم کاری و مشاوره های غلط شماست! سرمایه 
از بین رفته ی اجتماعی آیت الله هاشمی، سیدمحمد خاتمی، سید حسن خمینی 
و دیگر بزرگان اصلاحات حاصل دسترنج و کف با کفایت حضرتتان است! گوآنکه 
حضرات از اساس سرمایه اجتماعی غیری و تاثیری از مرحوم ایت الله هاشمی و 
دیگران در رای آوری خود نمی بینند و هر آنچه می بینند، منحصر به خود است و تیم 
تنگ و معدود خود! به فرض که چنین؛ چرا به این سادگی عقبه ای چنین شگرف 
را به »تقریبا هیچ« رساندید؟! حقیقتاً هنریست سرمایه ای به این عظمت را، 5 ساله 
تبدیل به »هیچ« کردن! که از پس هر کس برنیاید! اما آیا با چنان عملکرد و چنین 
توجیهاتی، جز این انتظاری بود؟! چه بد که روحانی محبوب سالهای گذشته، امروز 
دیگر سرمایه اجتماعی پیشین خود را به همراه ندارد! نگارنده اما اعتقاد دارد، روحانی 
منهای مشاورانش و با تبعیت از ورژن به گوشه رانده شده ی ایام انتخابات خود )منهای 
شعارهای غیرقابل عملیاتی(، هنوز ظرفیت بازیابی و جذب این سرمایه اجتماعی پیش 
گفته را دارد؛ هنوز می توان به او امید داشت؛ اگر فکری عاجل کنند؛ کاش چنین 

کنند...کاش باطل السحری بود...

نکتـه
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افول سیاست های یک ابر قدرتکاریکاتور

طرح:سجادجعفرى

استاندار قم با بیان اینکه در شرایط 
های  گروه  ی  همه  یکپارچگی  حاضر 
های  توطئه  با  مقابله  جهت  سیاسی 
دشمنان امری ضروری است اظهار داشت: 
همدلی مسئولان و مردم دشمن را ناامید 

می کند.
سید مهدی در جلسه شورای اداری  
استان قم که پیش از ظهر امروز در تالار 
معصومیه فرمانداری قم برگزار شد طی 
دو  را  پاسخگویی  و  شفافیت  سخنانی 
عنصر ضروری برای کارآمدی سازمان ها 

و نهادهای دولتی دانست.
استاندار قم با بیان اینکه اعتماد مردم به 
مسئولان استانی درسلسله مراتب اعتماد 
افزایش  و  ترقی  و  رشد  باعث  عمومی 
اعتماد به دولت و نظام خواهد شد افزود: 
مدیران دستگاه های دولتی بایستی برای 
جلب رضایتمندی مردم تلاش نموده و در 
این راستا با رسانه ها و مردم به صورت 

شفاف عملکرد خود را در میان بگذارند. 
خروج  به  اشاره  با  ادامه  در  صادقی 
آمریکا از برجام، و بوجود آمدن شرایط 
پیچیده ی بین المللی اظهار داشت: اگر 

بتوانیم مشکلات درونی خود در عرصه 
های مختلف را حل کنیم دشمن از کار 

خود پشیمان و مایوس خواهد شد.
بیان  استان  در  دولت  عالی  نماینده 
داشت: تنها زمانی می توانیم با کمترین 
هزینه به موفقیت برسیم که همدلی بین 

گروه های مختلف ایجاد شود.
* نگاه مدیریت بهینه در رفتار و 

فعالیت ها حاکم شوند 
وی در بخش دیگری از سخنان خود 
با بیان اینکه به منظور افزایش بهره وری 

نمی توانیم صرفا به منابع نگاه کنیم گفت: 
اگر نگاه مدیریت بهینه در رفتار و فعالیت 
ها حاکم شوند میتوانیم با جلوگیری از 
هدررفت منابع، به پیشرفت بیشتر در 

زمینه های مختلف دست یابیم.
صادقی همچنین به سفرهای مدیران 
به بخش های استان اشاره و خاطرنشان 
کرد: بخشداران باید از فعالیت و حضور 
مدیران دستگاه ها مطلع باشند تا بتوانند 
بهتری  شکل  به  را  فعالیت  زمینه های 
به  اشاره  با  پایان  در  کنند.وی  فراهم 

بهره برداری از 181 پروژه بالغ بر 471 
میلیارد تومان در هفته دولت بیان کرد: 
در چند سال اخیر نیز 1048 پروژه و با 
مبلغ حداقل 23۹۹ میلیارد تومان به بهره 

برداری رسیده است.
مهرداد غضنفری امرایی معاون امور 
اقتصادی و توسعه منابع استاندار قم نیز 
در این جلسه با بیان اینکه بهره برداری 
پروژه های عمرانی باعث ایجاد امید در 
جامعه می شود اظهار داشت: طی یك سال 
گذشته در مناسبت های مختلف، شاهد 
بهره برداری از پروژه های مختلف بوده ایم 
که امیدواریم این پروژه ها توسعه هرچه 
بیشتر استان را نیز در پی داشته باشند.

غضنفری با بیان اینکه حجم عظیمی از 
اعتبارات جهت تکمیل پروژه های دولتی، 
متمرکز است، تخصیص سهم استان قم 
را نیازمند تلاش مجدانه مدیران دانست 
و افزود: یکی از شاخص های ارزیابی های 
تلاش  استانداری  سوی  از  نیز  مدیران 
هرچه بیشتر در این زمینه است.در این 
مراسم با اهدای لوح تقدیر از مدیران برتر 

دستگاه های اجرایی قدردانی بعمل آمد.

استاندار قم:

همدلی مسئولان و مردم دشمن را ناامید می کند

نامحـرمانه

نیم نگاه

بقایی ۱۱ شهریور محاکمه می شود 
 حمید بقایی معاون اجرایی دولت دهم که از 22 اسفند ۹6 و به دلیل محکومیت به مجازات جرائمی 
همچون اختلاس و تصرف غیرقانونی در اموال دولتی در حبس به سر می برد، یکشنبه 11 شهریور نیز 
به اتهام توهین محاکمه خواهد شد.به گزارش ایسنا، کانال دولت بهار ضمن اعلام این خبر نوشته است 
که اتهام بقایی توهین بابت اطلاق کلمه ظالم به رییس قوه قضاییه در روز ۹ مرداد ۹7 و هنگام بازگشت 
به زندان اوین مطرح کرده است.مهران عبدالله پور وکیل مدافع حمید بقایی در ۹ مردادماه ۹7 به ایسنا 
گفته بود: حمید بقایی به منظور درمان به مدت 5 روز به مرخصی آمده بود که صبح امروز با همراهی 
محمود احمدی نژاد به زندان اوین بازگشت.وی با اشاره به مرخصی 5 روزه بقایی، گفت: ظاهراً به ایشان 
اعلام شده که با تمدید این مرخصی موافقت می کنند که بتواند کارهای درمانی اش را انجام دهد اما وی 

مجدداً روز پنجم به زندان اوین بازگشته است.

ارجاع پرونده ضاربان پلیس راهور به دادسرا 
 دادستان عمومی و انقلاب شهرستان شیراز گفت: پرونده ی ضاربان افسر پلیس در شیراز به شعبه 
ویژه در دادسرای عمومی وانقلاب شیراز ارجاع شده است.علی صالحی از دستگیری سه نفر از عوامل 
این حادثه خبر داد و یادآور شد که احتمال افزایش تعداد بازداشتی ها وجود دارد.وی با اشاره به این که 
همه ابعاد حادثه تعرض به افسر پلیس تحت نظارت بازپرس ویژه پرونده در حال بررسی است، گفت: 
ضاربان در این حادثه در سه مرحله افسر پلیس راهنمایی ورانندگی را مورد هجوم و تعرض قرار دادند که 
تصاویر پخش شده در فضای مجازی تنها بخشی از این حادثه را به تصویرکشیده است.دادستان عمومی 
و انقلاب شیراز با تأکید بر این که متعرضین به افسر پلیس در چارچوب قانون با قاطعیت برخورد خواهد 

شدگفت: افراد دستگیر شده خساراتی نیز به اتومبیل و تجهیزات پلیس وارد کردند.

میثاقی: مگر می شود از عادل جدا شوم؟ 
 محمدحسین میثاقی درباره قطع همکاری اش با برنامه نود گفت: »مگر می شود آدم با رفیق، همکار 
و استاد خودش که سال های زیادی است با او کار و زندگی کرده است قطع همکاری کند و از او جدا 
شود؟ بار ها و بار ها از نقشی که عادل فردوسی پور و حمایت هایش در زندگی من داشته صحبت کرده ام؛ 
به هیچ عنوان از برنامه نود جدا نشده ام، منتهی به دلیل مشغله کاری دیگر نمی توانم مثل گذشته برای 
گزارش های مختلف کار کنم.« میثاقی در ادامه با تاکید بر اینکه حتما باز هم با نود همکاری خواهد 
داشت، گفت: »احتمالا از این پس مصاحبه ها، آیتم ها یا برنامه های ویژه ای که قبلا هم نمونه آن را 
دیده اید، برای نود اجرا خواهم کرد. ما همه خانواده نود هستیم و امکان ندارد که این برنامه را ترک کنیم. 

واکنش وزیرصنعت به گرانی و احتکار خودرو در بازار 
 وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: روزی سه هزار خودرو ساخته و تحویل می شود؛ با این 
حال اطلاع دقیق دهید، بررسی می شود.محمد شریعتمداری، وزیر صنعت، معدن و تجارت در صفحه 
شخصی خود در شبکه های اجتماعی، در واکنش به گرانی و احتکار خودرو نوشت: روزی سه هزار 
خودرو ساخته و تحویل می شود با این حال اطلاع دقیق دهید، بررسی می شود.وی نوشت: ایران خودرو 
و سایپا، روزانه بیش از سه هزار خودرو می سازند و طی 7 روز تحویل خریداران می دهند. با وجود 
نهادهای نظارتی متعدد یعنی 124 و 110 و 135، تامین پارکینگ برای احتکار این تعداد)روزی 18 
هزار م( جریمه تاخیر در تحویل احتکار خودرو منطقی نیست.با این حال اگر اطلاع دقیقی دهید، 

بررسی می شود.

استیضاح وزیر صنعت تقدیم هیئت رئیسه مجلس شد 
 نماینده شاهین شهر در مجلس از تقدیم طرح استیضاح وزیر صنعت با بیش از 70 امضا به هیئت 
رئیسه پارلمان خبر داد.حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده مردم شاهین شهر در مجلس شورای اسلامی 
از تقدیم طرح استیضاح محمد شریعتمداری وزیر صنعت، معدن و تجارت به هیئت رئیسه قوه مقننه 
خبر داد و گفت: طرح استیضاح وزیر با بیش از 70 امضا امروز )سه شنبه 6 شهریور( تقدیم هیئت رئیسه 
مجلس شد.نماینده مردم شاهین شهر در مجلس با بیان اینکه طرح استیضاح وزیر در 15 محور تدوین 
شده است، اظهار داشت: ضعف مدیریت، عدم کنترل و مدیریت بازار و همچنین افزایش بی رویه قیمت ها 

از جمله محور های استیضاح وزیر صنعت است.
 

بازیگر نقش مصدق درگذشت
 اصغر معینی صالح که از سال ها قبل به بیماری سرطان استخوان مبتلا شده بود، صبح دیروز 
درگذشت.این بازیگر به دلیل ایفای نقش مصدق شناخته می شود و سه بار این نقش را بازی کرده 
است.محمدرضا ورزی به عنوان اولین کسی که او را برای این نقش انتخاب کرده، در گفت وگویی با 
ایسنا درگذشت اصغر معینی صالح را تایید کرده است.معینی صالح در چند کار ورزی از جمله سریال 
»کریم خان زند« و »سال های خاکستری« بازی کرده بود تا این که ورزی به عبدالله اسکندری که 
طراحی گریم فیلم تلویزیونی »سقوط« را به عهده داشت، پیشنهاد کرد اصغر معینی صالح را هم برای 
نقش مصدق گریم کند.معینی صالح سال 1384 در سریال »پدرخوانده« به نویسندگی و کارگردانی 
محمدرضا ورزی باز هم نقش مصدق را تجربه کرد. بازی در »معمای شاه« آخرین نقش مصدق را برای 

این بازیگر به ثبت رساند.

کنایه زیباکلام به اظهارات روحانی در مجلس 
 زیبا کلام در توئیتی به اظهارات رئیس جمهور در مجلس واکنش نشان داد. صادق زیباکلام در 
توییتر خود نوشت: درست است که کشور دچار بحران آب شده اما آقای رییس جمهور با هر مصیبتی 
بود موفق شدند یک سطل حلبی پر از آب لوله کشی خنک، خالص و کاملا تمیز با خود بمجلس بیاورند 
و انرا با جسارت و شهامت کم نظیری ریختند بر سر همه امیدها و انتظاراتی که پیرامون حرف زدن ایشان 

ماههاست در سطح جامعه بوجود آمده.

بکار گیری شیر های اهرمی
 به جای شیر های دو محوره 

اگر شما قصد ایجاد یک مجموعه تاسیسات جدید رو دارید حتما با یک متخصص مشورت کنید 
و از لوازم مرغوب و کم مصرف استفاده کنید.

بطور کلی یکی از مهمترین لوازمی که در هر ملک تازه تاسیس یاز به استفاده از آن هست و می 
تواند بر روی کاهش مقدار مصارف بسیار موثر باشد ، شیرهایی می باشد که در قسمت های مختلف، 

آب را به صورت مستقیم در اختیار مصرف کننده قرار می دهد.
معمولا شیرهای قدیمی از دو نوع محوره بودند که در بازو بسته کردن آنها مدت زمان زیادی 
صرف چرخش محور شیر می شد و همین موضوع باعث افزایش مدت زمان جاری بودن آب و در 

نتیجه افزایش مصرف آب می شد.
همچنین علاوه بر تنظیم مقدار خروجی، برای تنظیم دمای آب نیاز داریم که مکررا محور شیرها 
را بچرخانیم و همه اینها به دلیل زمان بر بودن فر آیند چرخش شیر ، منجر به هدر رفت مقداری آب 
می باشد. خوب اگر خروجی یا بخشی از آن، آب گرم باشد علاوه بر آب، در واقع انرژی هم به هدر 

می رود. منظور انرژی هست که صرف گرم شدن آب شده است .
جایگزینی که به جای شیرهای دو محوره به شما توصیه می کنیم شیرهای اهرمی هستند که به 
دلیل سهولت کار با اهرمی که دارند قطع و وصل جریان آب را به سرعت بسیار زیادی می شود انجام 
داد. همینطور به سادگی و با هدایت اهرم این شیرها به چپ و راست، تنظیم دمای آب خروجی از 
آنها به سادگی انجام می شود و مهمتر اینکه وقتی شما دمای آب خروجی رو تنظیم کردید در زمان 
هایی که موقتا نیاز به جاری بودن آب ندارید می توانید اهرم شیر را در همان زاویه ای که تنظیم 
کردید در جا ببندید و در دفعه ی بعد که آن را در همان زاویه باز می کنید آب با دمای تنظیم شده 
ی قبلی از شیر خارج می شود و همین موضوع شما رو ترغیب می کند به اینکه در زمان های عدم 

نیاز به جریان آب ، به سادگی این شیر رو ببندید .
بهترین نوع شیر های اهرمی، شیرهای اهرمی دو استپ یا دو حالت هستند. این شیرها بر روی 
کارتریجشون در پنجاه درصد ظرفیت شیر، شیاری قرار دارد که شیر، قبل از باز و بسته شدن کامل، 
ابتدا داخل این شیار قرار می گیرد و شیر قبل از قرار گرفتن در ظرفیت کاملا باز یا کاملا بسته، اول 
در ظرفیت پنجاه درصدی کار می کند. این قابلیت به مصرف کننده هایی که کمتر توجه به صرفه 
جوئی در مصرف آب می کنند این امکان رو می دهد که ناخواسته بیشتر از ظرفیت نصفه شیر را 
باز نکنند . مصرف کننده شیر را که باز می کند ابتدا شیار کارتریج گیر می کند و با نصف ظرفیت ، 
آب جریان پیدا می کند. اگر این مقدار جریان برای نیاز مصرف کننده کافی نباشد آن موقع با فشار 
جزئی بیشتر به اهرم شیر ، ظرفیت کامل خروجی در اختیار مصرف کننده قرار می گیرد تا نیازش 
را برطرف کند. به هر حال استفاده از شیرهای اهرمی به جای شیرهای دو محوره می تواند تا پنجاه 

درصد مقدار مصرف را کاهش بدهد و به همین دلیل ما استفاده از این شیرها را توصیه نمی کنیم.

رئیس اداره عمران و بهسازی شهری 
قم  استان  شهرسازی  و  راه  کل  اداره 
معتقد است بافت تاریخی در قم محلی 
نیست بلکه وجهه ملی و بین المللی دارد.

فهمیه فتاحی زاده ظهر سه شنبه در 
نشست خبری با موضوع بازآفرینی پایدار 
شهری که در خانه تاریخی لاجوردی زاده 
در محله باغ پنبه برگزار شد با اشاره به 
ناکارآمد شهری  بافت  نوع  پنج  وجود 
در قم اظهار داشت: در مجموع حدود 
65 درصد از جمعیت شهر قم در بافت 
ناکارآمد زندگی می کنند و حدود چهار 
هزار هکتار از 12 هزار هکتار جزو طبقات 
بندی  تقسیم  ناکارآمد  بافت  مختلف 

می شود.
وی افزود: بافت های ناکارآمد شهری 
در قم، حدود 32 درصد از بافت ناخالص 
شهری و 70 درصد از بافت خالص و 

ساخته شده را تشکیل می دهند.
رئیس اداره عمران و بهسازی شهری 
قم  استان  شهرسازی  و  راه  کل  اداره 
با اشاره به اینکه بخش مهمی از این 

بافت ها مربوط به سکونت گاه های غیر 
قم  استان  در  داد:  ادامه  است،  رسمی 
حاشیه نشینی به واسطه خدماتی که 
داده شده شاید با حاشیه شهرهای دیگر 

متفاوت باشد.

* ناهنجاری های حاشیه نشینی 
در قم کمتر است

وی گفت: در بافت ناکارآمد قم شاید 
نداشته  را  لازم  پایداری  ساختمان ها 
برخی  در  که  نابه هنجاری  اما  باشند 
استان ها مشاهده می کنیم کمتر است؛ 
اما ما این بافت ها را از آمارمان حذف 
این ها  برای  اعتبار  بتوانیم  تا  نکردیم 

جذب کنیم.
فتاحی زاده با بیان اینکه بازآفرینی 
پایدار شهری چند نوع دارد، اظهار کرد: 
بازسازی، نوسازی، بهسازی، مرمت، احیا 
و توانمندسازی از جمله نگاه هایی است 

که در بازآفرینی شهری وجود دارد.
وی با اشاره به اینکه بافت تاریخی 
قم در هسته مرکزی شهر قرار داشته 

و بیشترین حجم گردشگری مذهبی 
را در خود جای داده است، گفت: بافت 
تاریخی قم محلی نیست بلکه باید نگاه 

ملی و بین المللی به آن داشته باشیم.

قم  شهر  تاریخی  محورهای   *
بهسازی می شوند

رئیس اداره عمران و بهسازی شهری 
اداره کل راه و شهرسازی استان قم با 
بیان اینکه در بافت تاریخی رویکرد ما 
بیشتر مرمت و احیا است، اضافه کرد: در 
همین راستا محورهای تاریخی شهر قم 

برای بهسازی انتخاب شدند.
وی با اشاره به اینکه سال گذشته 
محورهای عمار یاسر تا خانه تاریخی 
شاکری توسط اداره کل راه و شهرسازی 
بهسازی شد، گفت: این محور در ادامه به 
تکیه آسید حسن می رسد که شهرداری 
در این عرصه وارد شده و به مرور در حال 

تکمیل است.
این  در  کرد:  اضافه  فتاحی زاده 
می شود  بافت  وارد  که  زائری  شرایط 

تاریخی  بافت  را در  می تواند مسیری 
ارزشمند و  از عناصر  و  انتخاب کرده 

مذهبی بازدید کند.
امام زاده شاه حمزه، آب انبار تاریخی 
لب چال، خانه های تاریخی، بیت النور و 
... از جمله مکان های ارزشمند تاریخی در 
این مسیر بودند که وی به آن اشاره کرد.

رئیس اداره عمران و بهسازی شهری 
اداره کل راه و شهرسازی استان قم گفت: 
در این برنامه ریزی سعی کردیم ضمن 
بهسازی مسیر با نگاه ملی و بین المللی 
معرفی خوبی از عناصر واجد ارزش شهر 

داشته باشیم.
میلیارد  به جذب 44  اشاره  با  وی 
ریال اعتبار از اعتبارات کلان شهرهای 
مذهبی قم و شیراز به منظور رسیدگی 
به بافت های ناکارآمد افزود: در سال مالی 
تخصیص  برای  اعتباری  دولت  اخیر 
و  نداشت  اجرایی  دستگاه های  به 
تخصیص ها در قالب اسناد خزانه بود اما 
در این مقوله اعتبار را به صورت نقدی با 

پیگیری های بسیار دریافت کردیم.

رئیس اداره عمران و بهسازی شهری اداره کل راه و شهرسازی قم:

بافت تاریخی قم وجهه بین المللی دارد

در ارزیابی عملکرد سال 96 دستگاه های اجرایی قم؛

رتبه نخست استان به شرکت 
آب و فاضلاب شهری رسید

در ارزیابی عملکرد سال ۹6 دستگاه های اجرایی استان قم شرکت آب 
و فاضلاب استان قم موفق به کسب رتبه نخست شد و در شورای اداری 

استان از مدیرعامل این شرکت تجلیل به عمل آمد.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، چهارمین 
جلسه شورای اداری استان قم امروز با حضور استاندار، معاونین استاندار 
و مدیران دستگاه های اجرایی و اداری استان قم در سالن معصومیه 
فرمانداری قم برگزار شد.مهندس حسن رضوی، رئیس سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی استان در این جلسه به گزارشی از روند برگزاری جشنواره 
شهید رجایی پرداخت و با اشاره به ارزیابی عملکرد سال ۹6 دستگاه های 
اجرایی و اداری استان در شاخص های عمومی و اختصاصی، دستگاه های 
برتر در حوزه های مختلف را معرفی کرد.بر اساس گزارش رئیس سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی استان، شرکت آب و فاضلاب شهری توانست در 
این ارزیابی رتبه نخست در شاخص های عمومی و اختصاصی در گروه 
شرکت ها، بانک ها و بیمه ها را کسب کند.در پایان این جلسه قم از مدیران 
سازمان ها و شرکت ها برتر در گروه های مختلف از جمله دکتر علی جان 
صادق پور مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با حضور استاندار و 
اهدا لوح سپاس، تجلیل به عمل آمد.در لوح سپاس استاندار قم خطاب به 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان آمده است: کارآمدی و اثربخشی 
نظام اداری هر کشور به عنوان عامل مهم و حیاتی در پیشبرد برنامه ها، 
نیازمند توسعه و تفکیک مناسب وظایف دولت و سازمان های دولتی و 
پایش مداوم و ارزیابی مستمر عملکرد به منظور بهبود بالندگی سازمان ها 
است.سیدمهدی صادقی در ادامه خاطرنشان کرده است: نظر به این که در 
راستای تحقق سیاست های کلی نظام اداری ابلاغی مقام معظم رهبری و 
تاکید دولت تدبیر و امید بر اجرای نقشه راه اصلاح نظام اداری به صورت 
شفاف و کارآمد بر اساس ارزیابی عملکرد سال ۹6 دستگاه های اجرایی 
استان، شرکت آب و فاضلاب استان حائز رتبه نخست در شاخص های 
عمومی و اختصاصی در گروه شرکت ها، بانک ها و بیمه ها شده است.وی 
در پایان ضمن تبریک این موفقیت ارزنده و تشکر و قدرانی از مدیرعامل 
و مجموعه کارکنان شرکت آب و فاضلاب استان اظهار داشت: امیدوارم 
با استعانت از درگاه الهی و در ظل توجهات حضرت ولی عصر)عج( در 
خدمت به نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران و بهبود و ارتقای فرایند 

بهره وری در ادارات استان موفق و موید باشید.

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم: 

هشت هزار دانش آموز جدید 
وارد مدارس قم می شوند 

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم گفت: همزمان با سال تحصیلی 
جدید، هشت هزار دانش آموز جدید وارد مدارس استان می شوند که این 

امر نیازمند افزایش تعداد شیفت ها و مدارس است. 
حمیدرضا شیخ الاسلام روز سه شنبه در جلسه شورای اداری استان 
قم در تالار معصومیه فرمانداری اظهار داشت: در سال تحصیلی ۹6، 242 
هزار دانش آموزش مشغول به تحصیل بودند که این آمار در مهرماه سال 
جاری به 250 هزار تن می رسد.وی ادامه داد: در حال حاضر 23 هزار 
همکار آموزش و پرورشی داریم که از این تعداد هشت هزار تن بازنشسته 
شدند و در حال حاضر با کمبود یک هزار و 500 معلم در دوره ابتدایی 
روبرو هستیم.مدیرکل آموزش و پرورش قم گفت: با برنامه ریزی های 
صورت گرفته در آزمون های مختلف، یک هزار و ۹0 ردیف استخدامی 
جهت فعالیت در آموزش و پرورش استان در نظر گرفته شده است. وی 
با بیان این که در استان قم بیش از یک هزار و 400 واحد آموزشی فعال 
است گفت: ۹7 درصد دانش آموزان در شهر قم مشغول به تحصیل 
هستند و در بخش های تابع استان حدود هفت هزار دانش آموز تحصیل 
می کنند.وی تاکید کرد: در استان قم به خصوص در مناطقی از جمله 
پردیسان، مقابل بوستان علوی و شهرک ایثار با بالاترین تراکم و کمترین 
فضای آموزشی مواجه هستیم و نیازمند ساخت 100 باب مدرسه می 
باشیم.شیخ الاسلام تصریح کرد: طی چهار سال گذشته تاکنون با تلاش 
گسترده مدیران عالی استان حدود 14۹ باب مدرسه در قم احداث و 
مقاوم سازی شده است و رتبه قم در این زمینه از 32 به 26 رسیده است.

وی با تاکید بر این که 50 درصد مدارس توسط خیران احداث شده است 
گفت: مجمع خیران مدرسه ساز در قم فعال است و به جذب خیران می 
پردازد، اما کمبود زمین با کاربری های آموزشی مهمترین مشکلی است 
که باید مورد رسیدگی قرار گیرد.وی خاطرنشان کرد: طبق پیش بینی 
های صورت گرفته در سال 1404 حدود 380 تا 400 هزار دانش آموز 
خواهیم داشت که این امر نیازمند ساخت تعداد بیشتر مدارس است.

مدیرکل آموزش و پرورش قم از امضای تفاهمنامه های مختلف با دستگاه 
های استان خبر داد و گفت: 42 تفاهمنامه در حوزه های مختلف از جمله 
بهداشتی و درمانی، فرهنگی، کاهش آسیب های اجتماعی، طرح امین، 
آموزش ترافیک و سایر موارد منعقد شده است.وی گفت: در همین راستا 
آموزش پیشگیری از اعتیاد نه تنها برای دانش آموزان بلکه برای والدین 
آنان نیز ارائه شده و 120 هزار دانش آموز در حوزه بهداشتی شناسنامه 

سلامت برای دندان هایشان دریافت کرده اند.

رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم:

اولویت شهرداری قم ارائه خدمت 
هوشمند به شهروندان است

رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم گفت: ارائه خدمت هوشمند 
به مردم اولویت شهرداری است و مشاور تدوین نقشه رسیدن به شهر 

هوشمند در قم، فعالیت خودش را آغاز کرده است.
همایون یزدان  پناه در مراسم امضای تفاهم نامه همکاری برای ایجاد 
شهر هوشمند در قم با اشاره به اهداف شهرداری قم، اظهار کرد: این 
نهاد می خواهد به عنوان پیشران توسعه، فعالیت خود را در زمینه شهر 
هوشمند گسترش بدهد در این راستا با همکاری بخش های دولتی و 
خصوصی به دنبال این هستیم که برای تحقق اهداف شهرداری قم در 
زمینه شهر هوشمند گام های بزرگی برداریم.رئیس ستاد شهر هوشمند 
شهرداری قم ادامه داد: مشاور تدوین نقشه راه رسیدن به شهر هوشمند 
در شهرداری قم از همین هفته کار خود را شروع کرد تا با همکاری همه 
دستگاه ها، این نقشه را در عرض چهار ماه تدوین کند.یزدان پناه افزود: در 
زمینه مسائل زیربنایی خصوصا در زمینه بحث های نرم افزاری اقداماتی 
در حال انجام است و زیرساخت تبادل خدمت بین سازمانی در حال آماده 
سازی است، به زیرساخت سکوی ارائه خدمت نیازمندیم تا یکپارچگی 
بین سامانه های دستگاه های مختلف را ایجاد کنیم و با سامانه جامع ارائه 

خدمات دولت ارتباط داشته باشیم.

شهردار قم:

شهرداری از سرمایه گذاری در قم 
حمایت می کند  

شهردار قم گفت: سیاست شهرداری حمایت از سرمایه گذران بوده 
تا پروژه های شهری در زمان بندی های مشخص آماده بهره برداری شود.

دکتر سقائیان نژاد در شصتمین جلسه رسمی و علنی شورای شهر قم 
که در سالن جلسات ساختمان شهید باکری برگزار شد، اظهار داشت: 
مشکلات پیش روی مجتمع تجاری سالاریه باید در فضایی مناسب و 

منطقی حل شود.
شهردار قم با اشاره به مجوز کاهش 50 درصدی صدور عوارض پروانه 
ساختمانی به یک فرد حقیقی، بیان کرد: اگر ملکی که قبلًا به صورت 
عوارض  در  تخفیف  درخواست  و  باشد  گرفته  سند  بوده  قولنامه ای 
تجاری سازی داشته باشد باید پس از تصویب در شورای اسلامی شهر 
به آن رسیدگی شود.سقائیان نژاد با بیان لایحه اخذ مجوز سهم الشرکه 
شرکت "کیش سازان" در پروژه مشارکتی مرکز تجاری سالاریه، گفت: 
سیاست شهرداری حمایت از سرمایه گذران بوده تا پروژه های شهری در 

زمان بندی های مشخص آماده بهره برداری شود.

اخبــار

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: هنوز 
فرصت برای احیای دریاچه نمک و نجات آن از خشکی 
کامل وجود دارد، اما این مساله نیازمند مشارکت همه 
دستگاه های مسئول و تخصیص حقابه های دریاچه است. 
سید رضا موسوی روز سه شنبه در گفت و گو با 
خبرنگاران، افزود: یکی از مهمترین اقدام ها برای احیای 
دریاچه نمک، تخصیص حقابه های زیست محیطی و 
جلوگیری از برداشت بی رویه آب از اطراف دریاچه است 

که می تواند بستر آن را مرطوب نگاه دارد.
وی بیان کرد: در سال های اخیر روند ورود روان آب 
ها به سطح دریاچه نمک به دلیل احداث سدها، حفرچاه 
های عمیق و فعالیت های عمرانی کاهش پیدا کرده است 

و با این روند، دریاچه به سمت خشکی پیش می رود.
وی ادامه داد: درصورتی که دریاچه نمک خشک شود، 
بلند شدن گرد و خاک های نمکی آن، زندگی مردم در 
مناطق اطراف دریاچه را به خطر می اندازد و این در 
شرایطی است که جهت بادهای غالب در بسیاری از مواقع 

سال از سمت دریاچه نمک به طرف شهر قم است.
موسوی گفت: هر گونه برنامه ریزی برای بهره برداری 
از دریاچه نمک باید با مطالعات زیست محیطی دقیق 

باشد تا شرایط شکننده دریاچه وخیم تر نشود.
*محیط زیست اولویت استان و کشور

مدیرکل حفاظت محیط زیست قم در بخش دیگری از 
سخنان خود، افزود: از زمان روی کار آمدن دولت یازدهم 
تاکنون، محیط زیست همواره از مهمترین بخش های 
مورد توجه مسئولان نظام بوده و در استان قم نیز مدیران 
دستگاه های اجرایی توجه خاصی به این مساله دارند.

وی بیان کرد: با وجود توجه مسئولان استان به موضوع 
مهم محیط زیست، قم به دلیل برخی ویژگی های خاص 
همچون تنوع جغرافیایی، تراکم بالای صنایع، اکوسیستم 
شکننده، افت سفره های زیر زمینی در اثر خشکسالی ها، 
خطر خشکی دریاچه نمک، وجود پسماندهای فراوان و 
نفوذ گرد و خاک در آسمان، از جمله استان هایی است که 
باید مسائل زیست محیطی در آن با دقت بیشتری دنبال 
شود.موسوی در ادامه به برخی فعالیت های انجام شده 
توسط اداره کل حفاظت محیط زیست استان در سال 

جاری اشاره کرد و گفت: در حوزه محیط زیست انسانی 
که شامل مباحثی همچون نظارت و پایش واحدهای 
صنعتی می شود، 60 مورد استعلام بهره برداری از این 
اداره کل صورت گرفت که در نهایت با 5۹ مورد آن در 
حوزه های صنعتی، کشاورزی و گردشگری موافقت شد. 
وی ادامه داد: در حوزه تاسیس واحدهای تولیدی نیز 125 
مورد استعلام از سوی دستگاه های اجرایی استان از این 
اداره کل انجام شد که در نهایت با 124 مورد آن موافقت 
شد.وی بیان کرد: در حوزه نظارت و پایش، همه واحدهای 
صنعتی استان به صورت مرتب کنترل می شوند تا سطح 
آلودگی آنان در حد مجاز باشد؛ در همین رابطه 250 
مورد پایش طی پنج ماه گذشته صورت گرفت که منجر 
به صدور 80 اخطاریه شد.مدیرکل حفاظت محیط زیست 
استان قم گفت: همچنین در این مدت، پنج مورد بازدید 
از بیمارستان های قم در خصوص نحوه دفن مناسب زباله 
ها صورت گرفت و طرح مدیریت سبز در 54 دستگاه 

اجرایی استان آغاز گردید.
* برخورد با واحدهای صنعتی آلاینده

وی با اشاره به اهمیت رعایت مسائل محیط زیستی در 
فعالیت های تولیدی برای حفظ سلامت شهروندان، افزود: 
در بحث نظارت بر واحدهای صنعتی، برای آن دسته 
از بهره بردارانی که به اخطاریه ها توجه نکردند، حکم 
قضایی صادر شد که 13 مورد از آنان محکومیت قطعی 
بود؛ همچنین در حوزه محیط زیست طبیعی نیز 24 
مورد تخلف ثبت گردید که برای 14 پرونده اخطار و برای 
شماری دیگر حکم محکومیت صادر شد.وی ادامه داد: 
اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم برای گسترش 
مشارکت قشرهای مختلف مردم، رسانه ها و استفاده از 
ظرفیت تمام دستگاه ها در این حوزه، تفاهم نامه های 
بسیاری را با تشکل های مردم نهاد و دستگاه های اجرایی 
استان به امضا رسانده است و تمام توان خود را برای 
گسترش امر آموزش و اطلاع رسانی در این موضوع مهم 

به کار می گیرد.
* استفاده از ظروف یکبار مصرف در ماه محرم 

کاهش یابد
موسوی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 

این که ظروف یکبار مصرف تجزیه پذیر نیست، گفت: 
از هیات های مذهبی می خواهیم در ماه محرم و سایر 
مناسبت ها، استفاده از ظروف یکبار مصرف را کاهش 
دهند تا آثار مخرب زیست محیطی آن کاهش یابد.وی 
ادامه داد: از دستگاه ها و همه اداره های استان نیز می 
خواهیم، استفاده نکردن از ظروف یکبار مصرف را به 
عنوان یک فرهنگ در میان کارکنان خود نهادینه کنند و 
به جای آن از ظروفی که سال های سال قابلیت استفاده 

دارد، بهره گیرند.
* مطالعات ایجاد سایت پسماند در قم انجام 

شده است
قم  استان  زیست  محیط  حفاظت  مدیرکل 
همچنین گفت: ما به تکلیف قانونی خود در زمینه 
انجام مطالعات مورد نیاز برای ایجاد سایت مناسب 
پسماند در قم عمل کرده ایم و معتقد هستیم استان 
به یک سایت پسماند مجهز احتیاج دارد اما در این 
زمینه ملاحظاتی پیش آمده است که مسئولان به 

دنبال رفع آن هستند.
وی افزود: تجربه سایر استان های کشور نشان می 
دهد، قم برای ایجاد و مدیریت سایت پسماند باید از 
مشارکت بخش خصوصی در کنار اعتبارات دولتی استفاده 

کند تا این طرح هرچه سریعتر به نتیجه برسد.
* کاشت درخت اکالیپتوس درقم اشتباه است

وی در خصوص ورود برخی از انواع شیلات و گیاهان 
به شهر قم که ممکن است مهاجم باشند و به محیط 
زیست استان آسیب وارد کنند نیز اشاره کرد و گفت: 
ورود هرگونه جانور و گیاه جدید به شهر قم باید بر اساس 
رعایت اصول زیست محیطی باشد و در خصوص پرورش 
ماهی تیلاپیا در استان نیز باید دستورالعمل های مربوط 

رعایت شود.
وی ادامه داد: ورود برخی از گونه های گیاهی مانند 
درخت اکالیپتوس به شهر قم که برای رشد خود به آب 
زیادی احتیاج دارد و ریشه آن برای یافتن آب تا اعماق 
زمین رشد می کند، اشتباه بود و این روند با مشارکت 
مدیریت شهری قم و سایر نهادهای متولی در حال اصلاح 

و جایگزینی گونه های مناسب است.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم تشریح کرد :

راهکارهای احیاء و نجات دریاچه نمک 


